
Milí čitatelia!

K
to len mohol vyslovi� vetu, že najkrajšie obdobie

života sú študentské roky? Čo už môže by�

krásne na tom, že človek chodí spáva� o druhej

nadránom, po piatich hodinách spánku sa prebudí s

kruhmi pod očami a ponáh$a sa, aby stihol prvú pred-

nášku? O raňajkách už dávno prestal sníva�, možno

tak suchý rožok pri čakaní na preplnený autobus. A

potom dlhé hodiny strávené v škole. Všetci však už

dávno vieme svoje – škola nie je patent na rozum. 

No dobre, ale kde ho h$ada�? Každý z nás si našiel iný spôsob. Poniektorí sa presúvajú zo škol-

ských lavíc priamo do knižníc, študovní či jazykových kurzov. Ďalšia skupina h$adá odpove2 v

debatách pri pive alebo na dne vínového pohára, kde sa už od stredoveku „odpíjalo“ z pravdy.

Alebo sa pozrie� na svet očami umelcov? Zlým nápadom nie je ani konfrontova� poznatky zo ško-

ly priamo v praxi.

Aby sme to s tým h$adaním nemali také �ažké, naši profesori vynakladajú enormné úsilie na to,

„aby z nás niečo bolo“. Ich posledný pokus spočíva v piatich alebo šiestich týždňoch skúškové-

ho obdobia, ke2 je našou študentskou povinnos�ou absorbova� kvantá povinnej literatúry, ktorá

by nám mala rozšíri� naše obzory a vykresa� z nás odborníkov hodných po piatich, šiestich ro-

koch prija� titul magister, inžinier alebo doktor (niečoho). Pod$a starého známeho, ale stále

platiaceho hesla: „V jednote je sila“, celá pospolitá študentská obec sa práve v tomto období

stretáva, aby si vymenila informácie, skriptá a �aháky. Bez jednej veci to však na skúškach nejde.

Či už to nazveme učením, študovaním, biflením alebo drvením sa, podstata spočíva v tom, aby

sme v deň „S“ dokázali adekvátne odpoveda� skúšajúcemu na jeho často „zvláštne“ otázky ale-

bo naškrabali dostatočný počet bodov v hodnotiacom teste, aby naša klasifikácia mala hodnotu

aspoň „dobrý“. V opačnom prípade by sme museli skúšobný proces zopakova�, prinajhoršom

počka�, kým bude zo stromov opadáva� jesenné lístie a s určitými žalúdočnými problémami vy-

pisova� dekanovi fakulty prosebné listy.

No povedzte, čo už môže by� krásne na tom našom študentskom živote? Ako sa na svet na po-

svätných pôdach alma mater i za ich bránami pozeráme my, môžete si prečíta� v najnovšom čís-

le Nových Dimenzií. Toto číslo, dá  sa bez preháňania poveda�, vzniklo pre Nové Dimenzie po ve$-

kej historickej zmene.  Redakcia sa jednou nohou presunula na pôdu bratislavského UPC, čím

sa naše redakčné rady rozšírili a okrášlili o nových redaktorov a spolupracovníkov. Časopis teraz

oboma nohami stojí pevne na zemi, pričom (ako logá v tiráži napovedajú), jedna je Domkárska

(združenie saleziánskej mládeže) a druhá  UPC-čkárska.

V našom prvom spoločnom diele vám predstavíme Petru Remenárovú, aktivisti Spoločenstva

života vás oboznámia s tým, čo to znamená  myslie� a ži� Pro life, preletíme nad životnou pú�ou

Antoina de Saint-Exupéryho. Zamierime na študentov ako na pracujúci $ud a v našej púti po slo-

venských UPC-čkách sa pozrieme do Žiliny.

Pred letnými prázdninami sa s vami lúčim s uprimne myslenou radou: Ak môžeš urobi� skúšku

dnes, neodkladaj ju na zajtra a už vôbec nie na september.

Šéfredaktor

PS: Ak máte záujem o časopis, napíšte, zatelefonujte, zaemailujte, prípadne zafaxujte a časo-

pis Vám budeme zasiela!. Kvôli poštovnému nás bude teši! najviac ak sa dáte ako skupina do-

hromady a budeme vám môc! posiela! časopis spoločne. Ušetríte nám tým dos! práce a peňazí

na poštovnom. Predplatné posielajte šekom na náš účet číslo 1195005454/200 vo VÚB - Brati-

slava – Ružinov. Do správy pre prijímate:a napíšte, ko:ko chcete kusov z každého čísla a za ko-

:ko čísiel platíte dopredu. Jeden kus stojí 17 Sk. Priloženým šekom môžte posla! aj prípadné da-

ry (do správy pre prijímate:a napíšte Dar).
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STV: Zmena vysielacích časov
a nová relácia

TKKBS – Nová TV relácia ŠUM

bude o študentskom živote, je pri-

pravená v spolupráci so študent-

mi, prvé vysielanie bolo 2.5.1999.

V rámci zmien v programe STV sa

zmenili aj vysielacie časy našich

relácií Poltón, Samson a Alfa. Sam-

son a magazín Lumen: sobota

11.30 STV 1 Poltón, Alfa, Poltón

Tip, ŠUM: nede:a 17.00 na STV 2,

streda 16.15 1. repríza na STV 2,

piatok o polnoci 2. repríza na STV

2. (spracované pod:a www.lux.sk) 

Svätý Otec pocestuje do Po ska
TKKBS – V dňoch 5. až 17. júna

sa pápež Ján Pavol II. vydá na

svoju ôsmu pastoračnú návštevu

do Po:ska, kde má navštívi! 19 mi-

est a prehovori! pri 29 príležitosti-

ach. Bude to jeho 87. cesta za hra-

nice Talianska. Pápež odletí z

letiska Fiumicino v Ríme 5. júna o

8.45 hod. a vráti sa do Ríma 17. jú-

na o 16.00 hod. na letisko Ciampi-

no.

Svätý Otec bude v Po:sku blaho-

reči! 108 mučeníkov z druhej sve-

tovej vojny, svätorečit blahoslave-

nú klarisku Kunigundu a v

posledný deň cesty navštívi hroby

svojich príbuzných. Svätý Otec po-

čas svojej návštevy v Po:sku príde

do 19 miest – navštívi Gdansk, Pel-

plin, Elblag, Lichen, Bydgoszcz,

Torun, Elk, Wigry, Siedlce, Drohic-

zyn, Varšavu, Sandomierz, Za-

mosc, Lowicz, Sosnowiec, Krakov,

Gliwice, Stary Sacz a Wadowice.

Jeho predchádzajúce cesty do

Po:ska sa konali 2.-10. júna 1979,

16.-23. júna 1983, 8.-14. júna

1987,  1.-9. júna 1991, 13.-16. au-

gusta 1991 na Svetový deň mláde-

že, 22. mája 1995 počas návštevy

Česka a 31. mája až 10. júna 1997.

Prvé krsty v bratislavskom UPC
TKKBS – Univerzitné pastoračné

centrum v Mlynskej doline v Brati-

slave prežilo svoj ve:ký deň. Z rúk

otca biskupa Štefana Vrableca pri-

jalo na druhú ve:konočnú nede:u

(11.4.) desa! študentov sviatosti u-

vádzania do kres!anského života

(sviatos! krstu, birmovania a eu-

charistie). Ďalších 14 študentov
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3+1 otázka pre Petra Dvorského

Festival gospelovej hudby LU-

MEN prebehol už po tretí raz pod

patronátom najznámejšej sloven-

skej opernej hviezdy. Aj tentoraz

otváral festival svojím krátkym

vystúpením. Využili sme príleži-

tos� a položili sme mu nieko$ko o-

tázok.

Prečo ste prevzali záštitu práve nad festivalom gospelovej hudby Lumen?
Gospelovú hudbu pokladám za ve:ký prínos pre mladých :udí,

za obohatenie ich duchovného života, čo je najmä v súčasnosti

ve:mi potrebné, pretože :udia žijú príliš materialisticky a zabúdajú,

že pravá podstata života je niekde inde. Aj pre mňa  duchovná pi-

eseň predstavuje to najcennejšie, najkrajšie v živote. Preto tento

festival pokladám za ve:mi dobrý nápad a pozvanie naň ma ve:mi

milo prekvapilo. S rados!ou som ho prijal, a keU mi čas dovolí, rád

sem aj osobne prídem. Verím, že tí mladí :udia, ktorí ma dnes tak

fantasticky privítali, zostanú verní gospelovej hudbe, tradícii tohto

festivalu a tomu nádhernému spoločenstvu, ktoré sa tu každoroč-

ne vytvára. Dnes mi bolo veru trochu :úto, že už nie som taký mla-

dý, ako títo tu.

Aký je váš vz-ah k mladým .u/om?
Ten najúprimnejší. Mladí  sú našou budúcnos!ou. Ja mám tiež dve

dcéry, sú to mladí :udia a vkladám do nich mnohé nádeje a predsa-

vzatia, ktoré by som chcel zúroči! v nich. Mládež nemožno podceňova!.

Aj keU viem, že dnes žije celosvetovo vo ve:mi zlej a komplikovanej

spoločnosti: hrozby vojny, ekonomické problémy, malé možnosti uplat-

nenia sa v živote. Napriek tomu mladí :udia študujú, vzdelávajú sa dnes

už ve:mi náročným spôsobom, ale spoločnos! ich neprijíma vždy tak,

ako by mala. My, staršia generácia, budeme musie! ve:a urobi! pre to,

aby sme mladým dali dobrý príklad, aby sme ich prijímali otvorenejšie,

aby sme im viac dôverovali ako dosia:. 

Čo ponúknete v tomto roku slovenským divákom?
V tejto opernej sezóne ma v SND čaká ešte Canio v Leoncavalových

Komendiantoch, na jeseň to bude postava Ondreja v Krútňave, v in-

scenácii k 50. výročiu prvého uvedenia tejto nádhernej opery Eugena

Suchoňa. Pripravujem ešte nieko:ko Ualších inscenácií, o ktorých je za-

tia: predčasné hovori!. Určite ma diváci budú môc! vidie! na nieko:kých

koncertoch a benefičných akciách. Čaká ma aj ve:ký operný koncert

s pani Gabrielou Beňačkovou.

Ste ochotný spieva- na viacerých takýchto podujatiach ako je Lu-
men? Prijali by ste pozvanie aj do bratislavského UPC?

Určite, lebo medzi mladými :uUmi sa cítim ve:mi mlado aj ja.

Dnes je tu krásna atmosféra, to už poču! od prvého momentu. Ta-

kéto prijatie sa mi skutočne nedostalo nikde na svete. Mojím jedi-

ným obmedzením je nájs! si čas. Samozrejme, vždy mi to nevyjde,

ale pokia: budem nablízku a budem ma! čas, tak nikdy neodmiet-

nem takéto pozvania. A čo sa týka UPC, už som o ňom počul, a to-

to pozvanie ve:mi rád prijmem.

V UPC sa už všetci iste ve$mi tešíme!!!
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prijalo sviatos! birmovania. Títo

študenti sa rozhodli pre vieru po-

čas svojho štúdia na vysokej ško-

le. Na vstup do katolíckej cirkvi sa

pripravovali dlhší čas v Univerzit-

nom pastoračnom centre pod ve-

dením správcu UPC P. Milana Bu-

báka, SVD  a diakonov

Spoločnosti Božieho Slova. Na

katechézach, ktoré tvorili podstat-

nú čas! prípravy, sa zúčastňovali

okrem katechumenov aj veriaci

študenti, ktorí katechumenov u-

vádzali do kres!anského života.

Príprava katechumenov a birmo-

vancov sa však udelením sviatos-

tí neskončila, jednotlivé skupinky

pokračujú v katechézach  naUa-

lej. Slávnos! sa niesla sa v duchu

ve:kej radosti a pre prítomných na

slávnosti bola ve:kým povzbude-

ním v ich duchovnom živote. K

slávnostnému prežitiu liturgie ve-

:kou mierou prispel aj otec biskup

Vrablec, ktorý svojím duchom vni-

esol atmosféru radosti a spolu-

patričnosti všetkých kres!anov. Po

slávnosti sa v priestoroch libressa

v Univerzitnom pastoračnom

centre konala recepcia pre rodin-

ných príslušníkov a priate:ov kate-

chumenov a birmovancov. (Infor-

moval: Rastislav Kočan.)

Po sko: Stretnutie Taizé na
prelome rokov vo Varšave

TKKBS – Budúce medzinárod-

né stretnutie mládeže ekumenic-

kého spoločenstva Taizé sa bude

kona! na rozhraní rokov

1999/2000 v po:skej metropole

Varšave. Oznámilo to spoločen-

stvo v Taizé. Európske zhromaž-

denie mládeže vo Varšave sa plá-

nuje na dni od 22. decembra do

Nového roku. Posledné takéto

stretnutie bolo v Miláne a malo

100 000 účastníkov. 

Výzva k modlitbám za mier v
Kosove

TKKBS – V duchu ve:konoč-

ných výziev Sv. otca Jána Pavla

II. i našich otcov biskupov dovo-

:ujeme si v mene laických kres-

!anských združení a hnutí v Brati-

slave pozva!  veriacich na

piatkové stretnutia “Modlitba za

Kosovo“. Modlitbové stretnutia sa

uskutočnia v bratislavskom kosto-

le Najsvätejšej Trojice so začiat-

kom vždy v piatok o 17.00 hod.

a budú trva! dovtedy, pokia: si to

situácia v Kosove bude vyžado-

va!. Prvé stretnutie bolo v piatok

9. apríla. Súčas!ou stretnutia je aj

sv. omša o 17.30, ktorá na modlit-

bové stretnutie bezprostredne

nadväzuje. Organizátormi podu-

jatia sú: Hnutie kres!anských ro-

dín na Slovensku, Dielo Máriino

(hnutie Focolare), Neokatechu-

menátna cesta, Obnova v Duchu

Svätom, Spolok sv. Vincenta de

Paul, farnos! Najsvätejšej Trojice

a bratislavský dekanát. Chceli by

sme zdôrazni!, že stretnutie je a-

politické teda má čisto duchovný

charakter. V tejto súvislosti by

sme chceli poprosi! veriacich a

zvláš! rodiny o spoločnú modlitbu

za Kosovo aj doma, vo svojich ro-

dinách. Rovnako si dovo:ujeme

povzbudi! aj veriacich z iných far-

ností a dekanátov na Slovensku o

modlitby za spravodlivos! a pokoj

v Kosove. (Informoval: Karol Hu-

sár.)

Svätý Otec bude sobáši-
TKKBS – Vzácna udalos! sláve-

nia sobáša s pápežom Jánom

Pavlom II. osobne v roku 2000 v

Ríme sa má sta! pre nieko:ko pá-

rov skutočnos!ou. Príležitos!ou k

týmto neobvyklým svadbám je

Svetový deň rodín, ktorý sa bude

slávi! 14. a 15. októbra v Ríme.

Centrálny výbor na prípravu Ve-

:kého jubilea roku 2000 vo Vatiká-

ne k tomu vydal informáciu, že

slávnos! sobášov s pápežom Já-

nom Pavlom II. sa plánuje na 15.

októbra.

Kardináli Meisner, Machar-
ski a Poupard povedú syno-
du o Európe

TKKBS – Pápež Ján Pavol II.

oznámil trojčlenné predsedníctvo

Synody biskupov o Európe. Kar-

dináli Joachim Meisner z Kolína,

Franciszek Macharski z Krakova

a Paul Poupard budú vies! syno-

du biskupov od 1. do 23. októbra

vo Vatikáne. Za generálneho relá-

tora vymenoval Svätý otec mad-

ridského arcibiskupa kardinála

Antonia Mariu Rouco Varelu a za

jeho dvoch sekretárov arcibisku-

pa Jozefa Zycinskeho z Lublinu a

londýnskeho svätiaceho biskupa

Vincenta Nicholsa. 

Rím: Na svetový deň mláde-
že sa očakáva asi milión ú-
častníkov

TKKBS – Vo Svätom roku 2000

sa na svetovom dni mládeže v Rí-

me očakáva viac ako milión mla-

dých katolíkov z celého sveta.

Stretnutie je naplánované na 15. –

20. augusta 2000. Pri organizácii

bude k dispozícii až 12 000 dob-

rovo:ných pomocníkov, desa!tisí-

ce rodín a stovky farností sa po-

starajú o ubytovanie. Už v dňoch

10. – 14. augusta chcú početné

talianske diecézy prija! mladých z

iných krajín, aby s nimi potom ce-

stovali do Ríma. V Ríme sa okrem

iného plánuje: krížová cesta (18.

8.), vešpery (19. 8.) a bohoslužby

s pápežom Jánom Pavlom II. (20.

8.) K duchovnej príprave na toto

ve:ké podujatie bude patri! aj pút

z Ríma do Lurdov v čase od 19.

do 25. augusta 1999, na ktorej sa

okrem iných zúčastní aj rímsky vi-

kár kardinál Camillo Ruini a paríž-

sky arcibiskup kardinál Jean Ma-

rie Lustiger.

Sčítanie návštevníkov boho-
služieb

TKKBS – Sčítanie návštevníkov

bohoslužieb sa uskutočnilo v ne-

de:u (21.3.) pri všetkých katolíc-

kych bohoslužbách na celom ú-

zemí Českej republiky. Sčítanie sa

uskutočnilo na základe rozhodnu-

tia Českej biskupskej konferencie

(ČBK) a jeho výsledky budú zdro-

jom informácií nielen pre cirkevné

účely, ale aj pre tvorbu novej kon-

cepcie ekonomického zabezpe-

čenia cirkvi v budúcnosti. K sčíta-

niu dôjde v tomto roku ešte raz - v

nede:u 19. septembra. Posledné

sčítanie prebehlo u nás v roku

1997. Vtedy sa ku katolíckej cirkvi

prihlásilo 4,1 milióna občanov, z

nich asi pol milióna pravidelne

navštevuje bohoslužby. V ČR exi-

stuje 3108 farností, v ktorých pra-

cuje 2298 kňazov a 2526 reho-

:ných sestier.
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Zasadala komisia pre masmédiá
TKKBS – Krátke zasadanie Komisie KBS

pre masmédiá bolo 10. marca 1999 v Mari-

anke pri Bratislave. Najdôležitejším bodom

boli aktivity v súvislosti s dňom masmédií,

na siedmu ve:konočnú nede:u (16. mája

1999). Komisia sa dohodla na predložení

návrhu biskupom, pripravi! na tento deň

stretnutie s novinármi na úrovni diecéz. Rov-

nako by sa malo uskutočni! stretnutie pred-

sedu KBS a predsedu KM KBS s novinármi

v Bratislave. Pripravený bude pastiersky list

a vyhlásené výberové konanie pre masme-

diálne projekty, ktoré by mohla komisia pod-

pori! zo zbierky na masmédiá. Boli určené aj

predbežné kritériá pre výber týchto projek-

tov. Okrem toho sa členovia komisie oboz-

námili s prípravou seminára pre hovorcov

biskupských úradov a dohodli sa na Ualšej

podpore kandidátovi KBS do Rady pre roz-

hlasové a televízne vysielanie.

Vo Vatikáne predstavili prvé pápežo-
vo CD

TKKBS – Vo Vatikáne predstavili 17. mar-

ca prvé CD s pápežom Jánom Pavlom II. s

príslušným videoklipom. Kompaktný disk s

titulom Abba Páter so spievanými a hovore-

nými textami pápeža Jána Pavla II. je už v

predaji aj u nás. Spolu s kardinálom sa na

tlačovej konferencii s novinármi celého sve-

ta zúčastnil aj generálny riadite: Rádia Vati-

kán páter Pasquale Borgomeo, SJ ako aj zá-

stupcovia talianskeho katolíckeho

vydavate:stva Edizioni Paolini a firma vyrá-

bajúca platne Sony Clasical.

Po prvý raz na tlačovej konferencii ukazo-

vali aj videoklip k titulnej piesni CD, v ktorej

Svätý Otec spieva Otčenáš po latinsky. Po-

d:a informácií pátra Borgomea sa toto CD

nemá chápa! ako unikát v histórii populárnej

hudby, ale skôr ako celosvetová pú! pápeža

pomocou audiovizuálnych prostriedkov. Na

výnose zo zisku z CD predávaného na ce-

lom svete zarobí okrem firmy Sony Classic aj

Rádio Vatikán ako majite: licencie, pretože je

jediným vlastníkom copyrightu všetkých

slovných vyjadrení pápeža.

Zomrel Jozef Urban
TKKBS – 28. marca 1999 v neskorých ve-

černých hodinách zahynul vo Zvolene pri

autonehode známy slovenský básnik, textár

a novinár Jozef Urban. Verejnos! ho pozna-

la nielen z jeho básní, či z článkov v Literár-

nom týždenníku, kde pracoval ako redaktor,

ale najmä z textov populárnych piesní. Spi-

evali ich Miro Žbirka, Beáta Dubasová, AYA

POZBIERANÉ NA LUMENE...

Kompromis
Napriek tomu, že Kompromis sa v starej zostave nestretol vi-

ac ako rok pre materské povinnosti oboch speváčok, spevák a

skladate: Richard Čanaky nestráca optimizmus: “Určite sa sko-

ro objaví opä! stará zostava. HneU ako deti trochu odrastú, tak

znovu fachčíme v starej štvorke. Ja sa na to ve:mi teším...” Ur-

čite sa tešia aj ich fanúšikovia. Zatia: Rišovi zostáva jeho srd-

cová záležitos! - chvály, a spolupráca z Atlantou(!).

Milan Dočekal
Člen populárnej martinskej kapely TEAM, sa nečakane obja-

vil najprv so svojím sólovým videoklipom v gospelovej hitpará-

de Poltón, potom vo dvoch piesňach na novom CD Kompromis

4. Na Lumene si zahral a zaspieval spolu s Rišom Čanakym,

ktorý ho ku gospelu aj priviedol. Ako sa mu páčilo na Lumene:

“Ja sa tu cítim ve:mi skvele. ]udia sú ve:mi fajn,  vedia sa dob-

re zabáva!, je to tu také uvo:nené, nepije sa tu alkohol, čo sa

mi ve:mi páči a naozaj si toho ve:mi vážim, že sem došlo to:ko

:udí a že som tu mohol vystúpi!.” Po dokončení Ualšieho albu-

mu Teamu si rád znovu zahrá a zaspieva spolu s Rišom, a ak

bude záujem, možno vydá aj gospelové CD.

Atlanta
Po slovenských luhoch a hájoch sa už dlhšie šepkalo o roz-

pade Atlanty. Na Lumene však vystúpila viac ako kompletne

(navyše 4 muzikanti). Škoda, že “posily” boli len na toto jedno

vystúpenie. Zvuk nových piesní Atlanty bol totiž nielen ve:mi

zaujímavý (rokovejší), ale aj ve:mi kvalitný. Čoskoro však pres-

túpi z Atlanty do stavu manželského Maroš Kachút. Predtým

však dokončia spolu nahrávanie nového CD a na jeseň ich ča-

ká jeho krst a rozlúčka s Marošom. Ako Ualej, odpovedá Mária

Podhradská: “Zmení sa len to, že Maroš oficiálne odchádza z

Atlanty, ale miesto neho sme dočasne poprosili Riška z Kom-

promisu, aby ho nahradil. Atlanta pokračuje Ualej. Koncertuje-

me Ualej, Dano bude sklada!, aj ja budem sklada!. Maroš nám

možno sem-tam urobí nejaké podklady, ak bude ma! čas.

Možno sa trošičku zmení náš štýl, ale stále to bude Atlanta.”

V auguste budete môc! vidie! a poču! “novú” Atlantu na kon-

certnej šnúre Šanca pre lásku.
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a mnohí iní. Bol aj autorom väčši-

ny textov gospelovej kapely Kom-

promis. Jeho najväčším dielom

bolo libreto muzikálu Krá: Dávid,

ktorý sa od minulého roku uvádza

na bratislavskej Novej scéne.

Svätý otec: Páter Pio venoval
svoj život modlitbe a blížnym

TKKBS – V nede:u 2.5. na Ná-

mestí sv. Petra v Ríme sa za ú-

časti prezidenta Talianska Oscara

L. Scalafara a premiéra Romana

Pridho konala slávnostná svätá

omša spojená s blahorečením

známeho kapucína pátra Pia.

Na námestie sv. Petra prišlo až

300 000 pútnikov. Po Kyrie elei-

son už nasledoval obrad blahore-

čenia „pokorného brata kapucí-

na, pátra Pia z Pietrlciny, ktorý

uviedol svet do úžasu svojim ži-

votom oddaným úplnej modlitbe

a načúvaniu svojich bratov a ses-

tier". Takto ho charakterizoval

Svätý otec vo svojom príhovore.

Jeho telo, poznačené stigma-

mi, ukázalo dôverné spojenie

medzi smr!ou a zmŕtvychvstaním,

ktoré charakterizuje ve:konočné

tajomstvo, povedal Ján Pavol II. v

homílii a pokračoval: „Blahoslave-

ný Pio z Pietrelciny sa podie:al na

utrpení Krista s mimoriadnou in-

tenzitou. Jedinečné dary, ktoré

mu boli dané i vnútorné a mystic-

ké utrpenie, ktoré ich sprevádza-

lo, mu dovo:ovali ma! neustálu ú-

čas! na utrpení Pána. Nikdy mu

na myse: neprišlo, že kalvária je  -

kopcom svätých”. Nie menej bo-

lestivé ba snáU ešte viac vyčer-

pávajúce z :udského h:adiska bo-

li skúšky, ktoré musel pretrpie!

možno poveda! ako dôsledok

svojich neporovnate:ných charizi-

em. Svätý otec potom zdôraznil

skutočnos!, že tak mnoho :udí po

stretnutí s ním priamo, či nepria-

mo, znovu objavilo svoju vieru,

pretože boli inšpirovaní jeho prí-

kladom a modlitbové skupiny

vznikali v každom kúte sveta.

Každému, kto sa s ním stretol, bol

ideálom svätosti. Láska blahosla-

veného Pia z Pietrelciny sa rozlia-

la ako balzam na slabos! a utrpe-

nie jeho bratov a sestier. Páter Pio

zjednotil svoju horlivos! za duše

so záujmom o :udské utrpenie a

pracoval na budovaní nemocnič-

ného komplexu v San Giovanni

Rotondo, ktorý nazval „Domom ú-

:avy v utrpení”. Staral sa najmä o

to, aby medicína tu praktizovaná,

bola skutočne humánna.

Katolícka univerzita bude v
Ružomberku

TKKBS – Sídlom katolíckej uni-

verzity by sa na Slovensku mal

sta! Ružomberok. V tajnom hlaso-

vaní o tom rozhodla Konferencia

biskupov Slovenska na svojom

mimoriadnom zasadaní v ponde-

lok 17. mája 1999 v Badíne pri

Banskej Bystrici. Základom uni-

verzity by sa mala sta! súčasná

Katecheticko-pedagogická fakul-

ta Žilinskej univerzity. Fakulta je u-

miestnená v cirkevnej budove a v

súčasnosti na nej študuje asi 500

študentov.

Okrem Ružomberka mali bisku-

pi možnos! vybra! za sídlo univer-

zity Košice, alebo schváli! ako ka-

tolícku Trnavskú univerzitu.

Rada Európy: Nie eutanázii
TK KBS – Nevyliečite:ne chorí a

umierajúci nemajú pod:a parla-

mentného zhromaždenia Rady

Európy žiadne právo sami si urči!

smr!. Uznanie tohto práva, ktoré

žiadajú niektoré organizácie, nie

je vhodnou odpoveUou na potre-

by chronicky chorých :udí, hovorí

sa v návrhu podkladu pre prísluš-

ný zákon Výboru RE pre zdravie a

rodinu vydanom na Malte. Výbor

sa obrátil proti každému legalizo-

vaniu aktívnej pomoci pri umiera-

ní a poukázal pritom na nedávne

zneužitia tohto "práva" v Holand-

sku a Austrálii.

Pod:a názoru poslancov je na-

miesto toho potrebné lepšie vyvi-

nú! terapiu pri bolestiach a zlepši!

starostlivos! príbuzných o cho-

rých.  Komisia súčasne odsúdila

zbytočné predávkovanie pacien-

tov liekmi a používanie terapií bo-

lestných pre pacientov. "Žiaden

chorý by nemal by! ošetrovaný

proti svojej vôli," hovorí sa v návr-

hu. Týmto návrhom výboru sa má

parlamentné zhromaždenie Rady

Európy zaobera! na svojom let-

nom zasadnutí 21. až 25. júna v

Štrasburgu.

Rusko: Registrácia jezuitov
zamietnutá

TK KBS – Rímska centrála

Spoločnosti Ježišovej, najväč-

šej mužskej rehole potvrdila

12.5. pre Kathpress, že reholu v

Rusku odmietli oficiálne zare-

gistrova!. Ako vyhlásil generál-

ny sekretár rehole, Páter Hans

Zwiefelhofer, žiados! o zaregist-

rovanie Ministerstvo spravodli-

vosti v Moskve zamietlo. Po

tomto odmietnutí zaregistrova!

jezuitov musia zrejme aj Ualšie

rehole v Rusku počíta! s tým, že

budú v tejto krajine pôsobi! bez

zabezpečenia právneho zakot-

venia.  Pod:a náboženského zá-

kona z roku 1997 by reho:a mu-

sela dokáza!, že má v Rusku

najmenej tri sídla a každé z nich

by malo ma! desa! domácich

kňazov. Jezuiti majú dve sídla v

Moskve a Novosibirsku s 35

členmi.  Ešte v roku 1992 bola

reho:a ako prvé katolícke reho-

:né spoločenstvo bez problé-

mov právne zaregistrovaná. Na-

priek chýbajúcej registrácii

neočakáva reho:a pod:a údajov

generálneho sekretára v súčas-

nosti závažné ovplyvnenie svoj-

ho pôsobenia. Prostredníctvom

uznaných apoštolských admi-

nistratúr v Moskve a Novosibir-

sku je možné právne zabezpe-

či! zariadenia, ktoré reho:a

vlastní.

Riešenia úloh zo strany 34:

1. Stretnutie vlakov
Trápna úloha! Hodinu pred

stretnutím budú od seba vzdiale-

né 40 km + 60 km = 100 km.

2. Vtáky
Ko:ko bodov jednoznačne urču-

je rovinu? Tri. Tri vtáky, tri body.

Nech budú letie! akoko:vek, vždy

sa budú nachádza! v jednej rovi-

ne.

3. Kto chová zebru a kto pije vodu
Tu len krátko, lebo vysvetlenie

by bolo pridlhé. Zebru chová Ja-

ponec bývajúci v zelenom dome

a vodu pije Nór zo žltého domu.
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N
ie je búda, ako búda… Najmä nie pre žilin-

ských študentov Pa$ova búda v blízkosti a-

reálu Žilinskej univerzity. A ako sa z takej

„búdy“ dá postavi� UPC?

Z histórie
Pa:ova búda bola od svojho vzniku r. 1925 ob:ú-

benou reštauráciou v žilinskom lesoparku. Živo tu

bolo až do r. 1938, kedy ju odkúpil rád sestier sv.

Cyrila a Metoda. V totalitnom režime, po znárodne-

ní, slúžila ako ústav pre mentálne postihnutých, ne-

skôr bola pridelená vysokej škole ako vojenská ka-

tedra. Po novembri '89 určitý čas opä! slúžila ako

pohostinstvo, neskôr začala chátra!, raz takmer vy-

horela, až…

Zázrak vzkriesenia
… až raz prišla geniálna myšlienka urobi! z Pa-

:ovej búdy Ualšie UPC na Slovensku. Ako v roz-

právke, zo zeme vyrástol čarodejný kaplán Lacko

Stromček, ktorý sa z hordou mladých :udí odhod-

lal na nemožné. Po predbežných odhadoch sa ce-

na vyšplhala na osem miliónov Sk. Jednoduchšie

by ju bolo zbúra! a postavi! nanovo, ako opravi!.

Ochotných :udí s dobrou myšlienkou však nič ne-

môže odradi!. A tak začali s prívodom elektriny,

výkopom plynu, stavali steny, iné zas búrali… Ži-

linská mládež, na čele s p. Lackom Stromčekom

láme rekordy. Stihli to za neuverite:ný polrok a s

cenou okolo dvoch miliónov. UPC sa môže „po-

krsti!“.

Dnes
Ak zavítate do UPC v Žilinskom lesoparku dnes,

nájdete doslova hrad. Akoby sa tu pred mesiacom

vôbec nestavalo. Pre študenta je tu takmer všetko:

miestnosti na stretká, ve:ká sala na „big“ akcie, ne-

smie chýba! ani kaplnka a tesne pred ukončením

je čajovňa s neodmyslite:ným symbolom UPC - pe-

cou/krbom. K stálym obyvate:om, okrem troch

správcov, patrí aj kňaz Lacko. A práve táto takmer

nepretržitá prítomnos! kňaza, čiže možnos! spove-

de či rozhovoru, je dôležitá pre správne fungova-

nie UPC.

Program
Ak ste boli v bratislavskom UPC, viete, čo je to pa-

pučové UPC. Tam stačí prejs! cez chodbu a ste v

dnu. Žilinské UPC by sme mohli spokojne nazva!

"športové UPC". I keU je priamo v areáli vysokej ško-

ly, od najbližšieho internátu ho delí 10 minút cesty. Z

toho vyplýva i jeho charakter. Študenti sem chodia s

jasným zámerom, ako a kde strávi! svoj vo:ný čas.

Zatia: je síce program slabý, pravidelná akcia je len

pondelková večerná omša, ale nečudo, však sa roz-

behli pred necelým mesiacom. No fungujú už stretká

a prípravy k sviatostiam. V pláne sú prvé prednášky

pozvaných odborníkov a večerné posedenia pri ča-

ji. V čase našej návštevy vrcholili prípravy na valen-

tínsky ples s extra špecialitou - počítačovým pride:o-

vaním partnerov. Aby však neboli privilegovaní len

žilinskí študenti, je tu niečo aj pre nás „cezpo:ných“.

Víkendová duchovná obnova, stretnutie v žilinskom

UPC, či bicyklový výlet okolo Slovenska, s medzista-

nicou v Žiline na spánok a zadarmo… Kapacita je

asi 30 osôb.

A čo Balej?
Samozrejme, že p. Lacko a jeho „horúca skupina“

nesedia zo založenými rukami. Ešte plánujú vytvori!

v areáli UPC ihriská, v suteréne klubovne (hudobná

skupina už funguje). Ak sa nájdu peniažky, a v to

všetci dúfame, s ved:ajšej budovy by mala vzniknú!

jedáleň a Ualšie ubytovacie priestory. A čo televíznu

vežu, či letisko? Práce a nápadov majú žilinskí štu-

denti ozaj dos!.
-humor-

Kontakt
TTeell..:: 089/650 763

FFaaxx::  089/651 582

IInntteerrnneett::  Až ho vykopú… ale odkaz isto nájdete na

stránke bratislavského UPC http://upc.uniba.sk.

Ako sa z búdy
stalo UPC
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P o -
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s e b e

evokujúci

p o z i t í v n u

a t m o s f é r u ,

priate$skú k životu,

ktorá žia$ v našej spoloč-

nosti chýba. Násilie, neúcta

k starším $u2om, potraty, vo-

$ný sex, deštruktívna anti-

koncepcia sa stali bežnou súčas�ou nášho života.

Nasledujúce stránky vám prinášajú alternatívny

poh$ad na svet, ktorý aj dnes môže by� naplnený

láskou k životu ako k najvyššiemu princípu $ud-

skosti.

S
tále k  nám prebieha susedova mačka. Vo-

láme ju Mica. Kedyko:vek sa vraciame do-

mov, čaká predo dvermi a vkĺzne s nami

dnu. Dnes prichádzam domov sám. Mica čaká

ako vždy. Už dlhšie si všímam, že bude ma!

mladé. ]ahla si na lavicu a nechá sa hladka!.

Pritom sa vystiera a na!ahuje, má to rada, potre-

buje nehu a pozornos!. Po chvíli od!ahujem ru-

ku, ale ona sa ku mne opätovne približuje. Má

zavreté oči a čaká na moje hladkanie. Prihová-

ram sa jej: "Mica, prečo budeš ma! malé mači-

atka?" Po chvíli pokračujem: "Mica, načo sú

nám? My ich vôbec nepotrebujeme. Mačiek nám

tu už behá dos!. Tvoje mláUa musíme zmárni!."

V tom momente si uvedomujem, že my nezabíja-

me len mačky. My vraždíme aj deti. Na celom

svete ročne 50 miliónov detí. My ich zabíjame v

matkinom tele. Tak to ide lepšie. Môžeme si na-

hovára!, že to ešte nie sú úplní :udia. Ešte ich

nevidíme, a preto sme nepremožite:ní. Ešte nás

nemôžu premôc! svojou nehou a bezmocným

plačom. Keby nenarodení mali aspoň šancu.

Šancu, akú má tá mačka. Šancu oslovi! naše

srdcia.

„Cítim, že potrat je dnes najväčším nebezpe-

čenstvom pre mier, pretože je to vojna vedená

proti die�a�u - priama vražda nevinného vykonaná

samotnou matkou. A ke2 dopustíme, že matka

môže zabi� dokonca svoje vlastné die�a, ako

môžeme od iných $udí chcie�, aby sa nezabíjali

navzájom?“
Matka Tereza

Pro life – Spoločenstvo života
je dobrovo:ným združením :udí so spoločným

záujmom šíri! a presadzova! úctu k :udskému ži-

votu od počatia po prirodzenú smr!. Má za cie:

prebúdza! vedomie úcty k :udskému životu, pre-

dovšetkým k životu nenarodených detí, starých,

postihnutých a nevyliečite:ne chorých :udí, pod-

porova! rodinu a šíri! vedecké poznatky o veciach

s nimi súvisiacich.

Čím sa zaoberáme?
Témy, ktoré úzko súvisia so spoločnos!ou a s

PRO LIFE... Nesplnená
túžba po živote
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jednotlivcom samým. VeU všetky práva vychád-

zajú a čerpajú z práva na život. Čo v tebe evo-

kujú pojmy: sexuálna výchova, interrupcia, euta-

názia, predmanželská čistota, demografia,

klonovanie, trest smrti, zodpovedné rodičov-

stvo...

História Pro life na Slovensku
Čo je to Pro life? A čo je to Pro choice?  Tieto in-

ternacionalizmy majú svoj hlboký význam a svojich

nosite:ov aj na Slovensku. 

Pro life znamená vytváranie podmienok pre kultú-

ru života t.j.: ochrana :udského života od jeho poča-

tia po prirodzenú smr!, úcta k druhému pohlaviu,

predmanželská zdržanlivos!,  rešpektovanie druhé-

ho človeka, zasadzovanie sa o spravodlivejšie zása-

dy usporiadania spoločnosti, diskutovanie o problé-

moch mladých rodín, ochrana a pomoc slabším v

spoločnosti, ktorí sa nemôžu sami bráni!.

Pro choice je protipólom Pro life. Predstavitelia Pro

choice sa zasadzujú za umelú antikoncepciu, sexuál-

nu výchovu, ktorá má mladých :udí povzbudi! k po-

hlavnému životu čo najskôr. Obhajujú potrat, aj keU v

poslednom čase skôr zdôrazňuje hormonálnu anti-

koncepciu, ktorá však nie zriedkavo má nepriaznivé

zdravotné následky a okrem antikoncepčného i abor-

tívny účinok.  Pro choice svoju pôsobnos! obmedzuje

na tzv. reprodukčné práva.  Sociálne otázky (pomoc

matkám v núdzi, mladým rodinám a handicapova-

ným) je mimo záujmu Pro choice skupín. 

Vo svete sú známi viacerí predstavitelia Pro life a

Pro choice.K najznámejším predstavite:om Pro choi-

ce patrí International Planned Parenthood Federati-

on (Medzinárodná spoločnos! pre plánované rodi-

čovstvo), na Slovensku pôsobí jej pobočka Sloven-

ská spoločnos! pre plánované rodičovstvo a

výchovu k rodičovstvu. Najznámejšou Pro life orga-

nizáciou je Human Life International (Medzinárodné

hnutie pre :udský život). Na Slovensku zatia: nemá

svoju pobočku. Nemôžeme však poveda!, že by na

Slovensku nepracovali skupiny, ktoré majú ve:mi

blízko k Pro life.

Medzníky Pro life na Slovensku
V roku 1991 vzniklo Donum Vitae - mimovlád-

na organizácia, ktorá bola a je významnou nosi-

te:kou myšlienok Pro life. Jej členovia robia

osvetu medzi mládežou formou prednášok a dis-

kusií na rôzne témy týkajúce sa :udského života.

Ve:kým dielom prispel k Pro life na Slovensku

súčasný prezident Donum Vitae MUDr. Miroslav

Mikolášik, MUDr. Zuzana Lauková, Mgr. Mia Lu-

káčová. V súčasnosti sa Donum Vitae špeciali-

zuje na výuku Billingsovej metódy zodpovedné-

ho rodičovstva. V apríli roku 1991 sa konal

International Congres on Humanism in the Mo-

dern Medical Care (Medzinárodný kongres o hu-

manizme v modernej medicínskej starostlivosti)

za účasti okolo 2500 aktivistov, z ktorých 350 bo-

lo zo zahraničia. Je pokladaný za najväčší bioe-

tický kongres v Európe dosia:. 

Ďalším významným dátumom bol svetový Pro

life kongres, ktorý sa konal v máji 1992. Hoci sa

na ňom zúčastnilo „iba“ 2300 :udí z celého sve-

ta, stretla sa tu elita svetového Pro life: Dr. Nat-

hanson, Prof. Lejeune, Prof. Schoyans, Prof. Du-

mount.

Spoločenstvo života
V novembri 1995 vznikla iniciatíva kres!an-

ských mládežníckych organizácií = Spoločen-

stvo života.  Za touto iniciatívou stáli: Kres!an-

skodemokratická mládež Slovenska (KDMS),

Hnutie kres!anských spoločenstiev mládeže

(HKSM), Hnutie kres!anských spoločenstiev de-

tí (Erko) a združenie saleziánskej mládeže

(DOMKA).

Spoločenstvo života má týchto 5 základných princípov:

11.. Ochrana :udského života od počatia po prirod-

zenú smr!.

22.. Ochrana :udskej dôstojnosti a rozvoj človeka

ako integrálnej osobnosti.

33..  Ochrana rodiny ako základného kameňa zdra-

vej spoločnosti.

44.. Ochrana slabých a neschopných plnohodnot-

ného zapojenia sa do spoločnosti.

55.. Konanie v zmysle zodpovednosti za zdravý vý-

voj života a budúcnosti sveta.

Spoločenstvo života sa aktívne podie:a na prí-

prave každoročnej akcie v novembri „Sviečka

za nenarodené deti“, pomáhalo pri s:uboch čis-
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toty pri príležitosti druhého výročia návštevy

Svätého Otca a Svetového dňa mládeže v Paríži

v roku 1997, spolupracovalo pri organizácii kon-

ferencie na tému „]udský život a jeho právna o-

chrana“ v r. 1997, organizuje príležitostné pred-

nášky a pod. V súčasnosti existuje stretko

Spoločenstva života, kde sa stretávajú mladí :u-

dia. Ich náplňou je modlitba, čítanie zo Sv. pís-

ma, diskusie na Pro life témy a príprava kon-

krétnych aktivít.

Významnou akciou v júli 1998 bola cyklistická

pú! cez nieko:ko slovenských miest s modlitbou

pred pôrodnicami, kde sa vykonávajú potraty.

Túto zaujímavú akciu zorganizovala skupina o-

kolo Jána Hudáčka, otca siedmich detí z Len-

daku. Erko sa tiež významne zapája do Pro life.

Ich  časopis pre animátorov LUSK priniesol nie-

ko:ko zaujímavých a podrobne rozpracovaných

Pro life tém. Erko ako jediné poskytuje Pro life

informácie na svojej internetovej stránke:

www.erko.sk.

Aktivity Pro life významne podporuje katolícka

cirkev. Na Slovensku existuje bioetická komisia,

ktorá sa z odborného h:adiska zoberá aj problé-

mami spadajúcimi pod Pro life. Jej predseda

Mons. František Tondra, sídelný spišský biskup,

sa ve:mi aktívne pri rôznych príležitostiach zapá-

ja do dialógu o Pro life otázkach (TV debaty, stret-

nutia mládeže, konferencie).

Práve pre teba!
Priblížili sme ti aspoň niektoré aktivity Pro life

na Slovensku. Nie je to úplný výpočet. Pro life je

tu pre každého, kto chce budova! spoločnos!

založenú na :udskej dôstojnosti a rešpektovaní

:udských práv. Aj ty môžeš šíri! myšlienky Pro li-

fe vo svojom okolí minimálne tým, že budeš Pro

life ži!. Ak chceš robi! viac a nevieš ako na to,

ozvi sa nám. 
Martin Dilong

Pro life www stránky:
11.. Hnutí pro život PRO LIFE: http:/www.prolife.cz

zaujímavá a ve:mi dobre spracovaná česká

stránka.

22.. Human Life International:   http://www.hli.org

najväčšia svetová Pro life organizácia.

33.. American Life League: http://www.all.org.

44.. Pro Life Encyclopedia:

http://www.all.org/plae/plae.htm

ve:mi obsažný zdroj informácií - ozajstná encyklo-

pédia.

55.. Matka Tereza o potratoch: http://www.castle-

town.com/teresa2.htm.

66.. InterLIFE: http://www.interlife.org

internetovská skupina v línii kultúry života proti

kultúre smrti.

77.. Life Coalition International: http://www2.lifecoaliti-

on.com/lci/ medzinárodná sie! Pro life misionárov.

88.. National Right To Life: http://www.nrlc.org.

99.. Life Decisions International:

http://www.interlife.org/ldi.

1100.. The American Holocaust Memorial:

http://user.mc.net/dougp/ahm/ americký pamätník

holokaustu nenarodených detí.

1111.. Odpovede na otázky morálneho učenia cirkvi:

http://www.catholic.com/answers/Morals.htm

1122..  Metódy vykonávania potratov:

http://popelka.pvt.net/potrat/potrat.html

1133..  Helpers of God's Precious Infants:

http://www.helpers-brooklyn.org

1144.. Prolife America: http://www.prolife.com
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P
rvou otázkou v celej kontroverznej diskusii o

umelom potrate je, či ide o :udský život, ale-

bo kedy sa začína :udský život. Iba potom

môžeme hovori! o konflikte medzi právami ženy a

právami die!a!a. Nie je možné sa tejto otázke vy-

hnú! ani ju odmietnu! bez jasného definovania od-

povede na túto otázku. Ostatné úvahy strácajú vý-

znam. Na ničom inom de facto nezáleží. Pokia: "to"

čo rastie v matkinom tele nie je :udský život, ale iba

kus tkaniva, alebo iba  hromádka buniek, nezaslú-

ži si príliš mnoho pozornosti a úvah. Hlavný záujem

by sa mal sústredi! na matkino telesné a duševné

zdravie.

Na otázku: Kedy sa začína :udský život? možno

odpoveda! z h:adiska biologického, duchovného a

filozofického. Každý z týchto aspektov má svoju

hodnotu, ale iba jeden možno použi! pri tvorbe zá-

kona. 

Ako je „ udský život” definovaný z h adiska
duchovného?

Náboženská, vieroučná alebo duchovná definícia

obyčajne považuje stvorenie duše za začiatok :ud-

ského života. Problém je v tom, že veriaci sa líšia v

určení okamihu stvorenia duše. Sú samozrejme aj iní,

ktorí v existenciu duše neveria. Dôležité je, že ani v

národe sekularizovanom, ani v národe veriacom ne-

môže by! viera druhému prikázaná silou zákona.

Preto pre uzákonenie nie je možné použi! nábožen-

skú definíciu počiatku života.

Napríklad: Nie je to :udský život až do pôrodu, a-

lebo kým nedosiahne určitú úroveň vedomia, či je, a-

lebo nie je chcený a milovaný, či je, alebo nie je v hu-

manizovanom a kultivovanom prostredí, či dosiahol

určitý stupeň sebestačnosti alebo životaschopnosti,

určitú úroveň telesnej alebo rozumovej dokonalosti,

atU. Mnohí definujú :udský život pomocou týchto ale-

bo iných meradiel, ktoré majú vždy niektoré veci

spoločné:

- všeobecne sa k nim dochádza určitým rozumovým

postupom a všetky zostávajú iba teóriami,

- žiadne z nich v skutočnosti nie je vedecky dokáza-

te:né,

- každý jednotlivec má právo na svoje vlastné filozo-

fické presvedčenie,  

- :udia sa môžu rozchádza!, aj sa rozchádzajú v ná-

zoroch na správnos! vyššie uvedených filozofic-

kých tvrdení.

Pretože ide o nedokázate:né teórie a názory, musí-

me k nim zauja! rovnaké stanovisko ako k nábožen-

ským vieram. Tak ako by náš národ nemal nikomu

vnucova! vieru a náboženstvo silou zákona, tak by ti-

ež nemal vnucova! ostatným silou zákona filozofické

názory a teórie.

Ako je „ udský život” definovaný z h adiska
biológie?

To je oblas!, kde nie sú nedorozumenia, oblas!,

kde prírodná veda poskytuje overené fakty. Biologic-

ké detaily :udského rastu vývoja od štádia jednobun-

kového až po smr!, sú nepopierate:né. Každá disku-

sia o :udskom živote musí smerova! neskôr k

embryológii, etológii a k lekárskej vede.
Andrea Furindová

Prerušenie bez 
možnosti pokračova�
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P
ri slove eutanázia mnohí z nás zalovia v pamäti

a vynoria sa im pojmy ako eufória či extáza s

ním spojené. Veru, je to tak, toto slovo grécke-

ho pôvodu sa v nás spája s pocitom niečoho príjem-

ného a naozaj doslova znamená „dobrú smr!“.

Tlač prináša opakované správy o tom, že americ-

ký lekár  Jack Kevorkian má ve:ké problémy s úrad-

mi. Údajne pomáha svojim pacientom na druhý svet.

Prečo to:ko kriku  pre nič, isto nie je jediný na svete.

Doktor Kevorkian - prezývaný doktor Smr! - totižto

spôsobil smr! pacientom úmyselne a na ich žiados!.

Vykonal teda to, čomu sa vraví usmrtenie nevylieči-

te:ne chorého, postihnutého či trpiaceho človeka, v

skratke eutanáziu!

Objasnime si trošku bližšie pojem eutanázie a o-

kolností s ňou spojených. Vo svete už má dlhú tra-

díciu. KeU sa len vrátime do čias druhej svetovej

vojny, nacistický režim používal slovo eutanázia

pre zabíjaní :udí považovaných za menejcenných.

Boli to ženy, deti, starí :udia? Dnes klasické rozde-

lenie hovorí o pasívnej a aktívnej eutanázii, o dob-

rovo:nej  a nedobrovo:nej eutanázii. Pod aktívnou

eutanáziou sa myslí ukončenie života nevyliečite-

:ne chorého človeka na vlastnú žiados! a s pomo-

cou lekára. Opakom je pasívna eutanázia - odmi-

etnutie Ualšej liečby, ukončenie života

nevyliečite:ne chorého neposkytnutím či preruše-

ním lekárskej starostlivosti.

Ak sa človeku spôsobí smr! s jeho súhlasom, ho-

voríme o dobrovo:nej eutanázii, naopak pod nedob-

rovo:nou eutanáziou rozumieme ukončenie života

človeka bez jeho súhlasu, ale so súhlasom člena ro-

diny, či nemocničnej rady, alebo súdu. K:účom je

skutočnos!, že pacient je nekompetentný vo veci

rozhodnutia sa o sebe samom.

Zástancovia eutanázie odôvodňujú  ich konanie

kvalitou života a súcitom s trpiacimi. Lenže, ktorý

človek má právo rozhodova! o tom, čo je a čo nie je

plnohodnotný život? Sme dostatočne :udskí na to,

aby sme odsúdili a zavrhli človeka na okraji života,

lebo je ekonomicky neprospešný pre spoločnos!?

Takéto stanoviská a argumenty v súčasnosti neob-

stoja!

Čo je humánna smr-?
Eutanázia - aj keU sa vykoná so súhlasom choré-

ho - je vlastne určitou formou samovraždy. Z h:adis-

ka asistenta teda nemôžeme hovori! o vražde, i keU

ide o zabitie.

Kres!ania sa vo svojich dejinách k otázke vraždy

a samovraždy stavajú evidentne odmietavo. Sv. To-

máš Akvinský píše: KeUže je život Boží dar, hreší

každý, kto si berie život, proti Bohu, tak ako ten, kto

zabije cudzieho otroka, hreší proti majite:ovi. Argu-

ment života ako daru sa používa dodnes. Smr! je

súčas! života a musí by! taká humánna a spontán-

na ako život sám. Otázka dejinnej smrti pre starých

a chorých našla východisko v 60. rokoch v Londý-

ne. V nemocnici Svätého Krištofa, cestou úcty, reš-

pektu , pomoci a starostlivosti vracajú umierajúcim

odvahu doži! svoj život prirodzene.  Tieto takzvané

hospice sa osvedčili vo viacerých krajinách, u nás

sa budujú v Martine a Prešove.

Okrem náboženských problémov eutanázia so se-

bou prináša aj psychologické a právne starosti. Kaž-

dý človek vlastní pud sebazáchovy. Ak človek nepri-

jal vlastné utrpenie v chorobe, dôjde k narušeniu

základného pudu a jeho rozhodnutie nemôže by! pri-

jaté ako slobodné.

Do popredia sa dostáva aj právne h:adisko euta-

názie. V roku 1993 v Holandsku prijal parlament zá-

kon určujúci podmienky, pri ktorých lekár môže u-

konči! :udský život. V Čechách bola tiež navrhnutá

novela  trestného zákona, pod:a ktorej by eutanázia

nemala by! trestná, pokia: by lekár postupoval pod:a

prísne stanovených podmienok.

Z akéhoko:vek h:adiska je eutanázia jednoznačne

neakceptovate:ná. A na Slovensku sa o tom mlčí.
Denisa Kudjaková

Eutanázia alebo
dôstojný koniec života?
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Anketa
1. otázka: Ste za určité zákonné obmedzenie vykoná-

vania potratov?

2. otázka: Aké stanovisko zaujímate k eutanázii?

poslanec NR SR Roman Kováč, SDK
11..  oottáázzkkaa:: „Nepochybne áno. Ako gynekológ viem,

prečo to hovorím.“

22..  oottáázzkkaa:: „Do posledného momentu treba bojova!

o :udský život. Eutanázia je krok, keU je človek defi-

nitívne odsúdený na smr!. Otázka je, kde je ten mo-

ment, keU je človek schopný urobi! takéto rozhodnu-

tie so slobodnou vôlou. Ja som zásadne proti

eutanázii. Myslím si, že treba bojova! o pacienta za

každých okolností.“

poslanec NR SR Miroslav Mikolášik, SDK
11..  oottáázzkkaa:: „Je to otázka sympatická, zároveň ve-

:mi citlivá a závažná, a mne ve:mi blízka. Nedá sa

rieši! úplným zákazom, hoci z poh:adu mňa ako le-

kára je dôležité, že sú tu prítomné dva :udské ži-

voty, ktoré aj pred zákonom by mali ma! podobné

alebo rovnaké práva. Vyskytuje sa tu právny kon-

flikt medzi právami matky a právami nenarodené-

ho die!a!a. Na Slovensku stále platí zákon z roku

1986 a tento zákon ani v jednom oh:ade neob-

medzuje indikačnú šírku na vyko-

návanie potratov. Inými slova-

mi, ukončenie tehotnosti

sa dá vykona! bez uda-

nia dôvodu. Zákono-

darcovia majú po-

vinnos! dba! o to,

aby zákon nebol

gumový a vo:ne

na!ahovate:ný,

ako je to v tom-

to prípade. Mal

som nedávno

jeden prípad:

Prišiel za mnou

i s t ý i n ž i n i e r

pracujúci vo

významnej za-

hraničnej fir-

me. Jeho druž-

ka, s ktorou

dlhodobo žije a

majú sa radi, má

jedno die!a z prvého

vz!ahu a teraz čakali

druhé die!a. Obaja výbor-

ne zarábajú, majú dve autá,

dva byty a v takejto situácii napri-

ek vysvetleniu, napriek jeho vyznaniu, že ju :úbi,

aby nešla na potrat, ona napriek všetkým týmto o-

kolnostiam išla. Myslím si, že v takomto prípade je

to naozaj nevhodné a smutné, keU človek sa ne-

mohol do takýchto extra výborných podmienok

narodi!.“

22..  oottáázzkkaa:: „Myslím si, že lekári si nemajú osvojo-

va! právo tu zasahova!. Protiargumentom je, že

človek ve:mi trpí a má silné bolesti. Ja som ates-

tovaný anestéziológ a viem, že bolesti sa dajú ú-

činne tlmi! a záver života sa dá urobi! nato:ko zne-

site:ným, že človek dôstojne zomrie v kruhu

svojich najbližších. Ako alternatívu uvediem hospi-

ce. Už aj u nás začínajú fungova!. ]udia tu zomie-

rajú obkolesení lekárskym, sesterským a dobrovo-

:níckym personálom a vlastnými príbuznými.

Považujem to za jedno z konštruktívnych riešení,

keU paliatívna liečba, liečba neumožňujúca smr!,

ale odňatie podstatnej časti bolesti a terminálneho

utrpenia, má svoje miesto v modernej medicíne.“

poslanec NR SR Béla Bugár, SMK
11..oottáázzkkaa:: „Zákonné obmedzenie je málo, nestačí.

Môžete zakáza! a čo dosiahnete? To, čo v Polsku.

Potratová turistika. Treba sa na to pripravi!, potrebná

je osveta.“

22..  oottáázzkkaa:: „Nie som za to, aby bola eutanázia po-

volená.“

študent Martin, právnická fakulta
11..  oottáázzkkaa::  „Nepochybne áno. Považujem to za

nezodpovedné hazardovanie so životom. Treba

matky oboznámi! o tom, čo je to potrat, aké sú dô-

sledky. Právo na informácie je zakot-

vené v ústave. Preto dajme mat-

kám možnos!, poučme ich a

zachráňme Ualší :udský ži-

vot.“

22..  oottáázzkkaa:: „Človek sa

narodí prirodzenou

cestou a mal by aj

umrie! prirodze-

nou cestou. Je

to zabíjanie :udí.

Ja sa na to  po-

zerám aj z kres-

!anského h:adis-

ka. Boles! a

utrpenie má v ži-

vote svoje mies-

to. My to často

nechápeme, ale

Boh pozná odpo-

veU na otázku „pre-

čo?“ Treba veri!.“

Andrea Furindová, študentka PgF

UK
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Predstavujeme...

M
ia Lukáčová patrí medzi vedúce osobnosti

Pro life hnutia na Slovensku. Je spoluzakla-

date$kou Donum Vitae a Spoločenstva živo-

ta, patrí medzi zanietených propagátorov zodpoved-

ného rodičovstva. V nasledujúcom článku vám

tlmočíme nieko$ko myšlienok z rozhovoru s ňou.

Mohla by si nám predstavi- Donum Vitae a jeho čin-
nos-?

V roku 1991, ale už  aj dávno predtým, sa angažova-

li pre myšlienku úcty k životu a ochrany nenarodeného

života mnohí lekári a ich priatelia, aktivisti, ktorí si uve-

domovali, že dôstojnos! :udského života sa začína po-

čatím a končí prirodzenou smr!ou. Blízka im bola aj té-

ma zodpovedného rodičovstva, úzko s takýmito

postojmi súvisiaca. Donum Vitae bolo založené ako ofi-

ciálna zastrešujúca organizácia aktivít, ktoré majú spo-

ločný cie: - úcta k životu od počatia po prirodzenú smr!.

Mia, si známa ako aktivistka pri propagovaní pri-
rodzených metód plánovania rodičovstva. Čo sa
skrýva pod týmto pojmom?

Radšej hovorím o zodpovednom rodičovstve, pretože

plánované rodičovstvo vytvára nesprávnu predstavu, že

sa niečo naplánuje, potom sa tie body splnia a podá sa

výkaz. Zodpovedné rodičovstvo je najmä štýl života, o

ktorom sa manželia v jednote a láske slobodne rozho-

dujú, ko:ko chcú ma! detí a v akom odstupe. Táto definí-

cia výstižne pomenúva cie: našich lekárov a všetkých

tých, ktorí pristupujú k otázke života, manželstva, vernos-

ti, panenstva a lásky naozaj s úctou a zodpovednos!ou. 

Čo prináša zodpovedné rodi-
čovstvo do života? 

Zodpovedné rodičovstvo vyjad-

ruje to, čo je ideálom - š!astné, ver-

né a pokojné manželstvo, kde muž

a žena prežívajú v hlbokej láske

jednotu a k tomu patrí neoddelite-

:ná súčas! a cie: manželstva - plo-

denie detí. Ma! deti je darom a ra-

dos!ou manželov a je to ich

slobodné rozhodnutie - Billingsova

metóda (Ualej BM) ukazuje manže-

lom možnos! spozna! svoju plod-

nos!, pozna! jej mechanizmy, nau-

či! sa, ako ich vlastné telo im

umožňuje v úcte, jednote a láske

váži! si telo toho druhého, prežíva!

pevné manželské objatie a preží-

va! splodenie detí, ktoré chcú ma!. 

V prvom rade chcem zdôrazni! mladým :uUom a tým,

ktorí sa rozhodujú o sebe a o svojom  manželstve, aby

si uvedomili, že :udské telo je stvorené dobre, že fungu-

je dokonale a že je to jednoduché. Treba mu však rozu-

mie! a práve to im umožní Billingsova metóda.

Tvrdí sa, že Billingsova metóda je menej spo.ahli-
vá ako napríklad hormonálna antikoncepcia?  

Treba si položi! otázku, kto to tvrdí. V prvom rade sú

to propagátori umelých antikoncepčných metód v rám-

ci biznisu a rozšírenia antikoncepčnej mentality, ktorá

vz!ahy a manželstvo ničí a robí človeka neslobodným,

pretože svoju zodpovednos! prenáša na tabletky. 

Druhú skupinu , ktorí vyjadrujú nedôveru BM, tvo-

ria páry, ktoré boli ňou sklamané. Musím však

zdôrazni!, že chyba je väčšinou v nich. Sú tri základ-

né príčiny, prečo BM nefunguje: 

1. Mladé ženy nerozumejú svojej plodnosti, svojmu

cyklu a dobrým a spo:ahlivým príznakom, ktoré

každá žena môže rozpozna!.

2. BM je exaktná, vedecká metóda, a preto má svo-

je pravidlá, bez dodržiavania ktorých  je zavád-

zajúce vyslovova! BM nedôveru. 

3. Neoddelite:nou súčas!ou spo:ahlivosti BM je vies!

si záznam o cykle.

Mnohí mladí považujú túto metódu v dnešnej pre-
sexualizovanej  spoločnosti za prežitú a ve.mi nároč-
nú. Čo by si im adresovala?

Všetci :udia, nielen mladí, chcú by! š!astní a man-

želské š!astie je u väčšiny mladých :udí prioritou, kto-

rú chcú dosiahnu!. Manželia, ktorí sa milujú, chcú

prežíva! aj svoju lásku prirodzene, slobodne a napl-

no. Nemôžu však by! v manželstve š!astní, ak medzi

seba vkladajú niečo umelé a neprirodzené, čo ich

odde:uje. Pomaly, ale neúprosne ničí ich vzájomné

darúvanie, ich totálnu lásku. 
Anton Frič
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V
septembri minulého roka istý francúzsky

rybár vylovil pri južných brehoch Franc-

úzska náramok letca a spisovate$a Antoi-

ne Saint-Exupéryho, ktorý v roku 1944 zmizol

počas prieskumného letu so svojím lieta-

dlom nad Stredozemným morom. Po vyše

pä�desiatich rokoch sa tak rozplynulo zá-

hadné fluidum jeho náhleho odchodu, po-

čas ktorého mnohí z nás verili, že sa jed-

ného dňa vráti. Kto bol Antoine de

Saint-Exupéry?

„Možno som naozaj žil len v detstve“
Autor jednej z najznámejších kníh Malého

princa, pochádzal zo starej š:achtickej ro-

diny a ako štvorročný stratil otca. Pokoj-

né detstvo prežil s matkou a štyrmi

súrodencami v starobylých rodin-

ných zámkoch na vidieku. Ako

sám hovoril “svet detských

hier a spomienok pre mňa

zostane vždy skutočnej-

ší ako tento. Možno

som naozaj žil len v

detstve.” Dôležité mi-

esto v jeho živote zo-

hrala matka. Bola preňho radcom, dôverníkom

a často i bankárom.  „Vy ste moje útočište, Vy

ste moje všetko, pri Vás sa na všetko zlé zabúda

a či človek chce, či nie, cíti sa pri Vás malým

chlapcom.“ Spolu s bratom dostali výborné

vzdelanie na slávnych lýceách vedených jezuit-

mi a marianistami. Malý Antoine však v škole ni-

kdy nevynikal. Žil vo svojom svete, v ktorom fran-

cúzština, dejepis, zemepis, prírodné vedy

vysušovali pramene jeho vnútorného života. In-

klinoval k technike, vymýš:al vynálezy, písal ver-

še a v noci budil matku a súrodencov, aby im ich

prečítal. Už v dvanástich rokoch zažil svoj letec-

ký krst a odvtedy sa lietanie stalo jeho celoživot-

nou láskou. KeU ho po maturite neprijali na vy-

sokú  námornú akadémiu, študoval nieko:ko

mesiacov architektúru a potom nastúpil na vo-

jenskú službu do Štrasburgu. Podarilo sa mu ab-

solvova! výcvik civilného a vojenského pilota. „

Nikdy som nestretol podobného fanatika do lie-

tania, ako bol môj priate: Antoine,” hovoril o ňom

Jean Escot.

Saint-Exupéry pôsobil mimo le-

tiska dojmom, akoby sa absolút-

ne nezaujímal o svet. Čas, ktorý

netrávil vo vzduchu, vypĺňal

písaním. Papiere po-

písané básňami mu usta-

vične padali z rúk. Saint-Ex

(ako ho volali priatelia)

sa preslávil neporiad-

kom. Hárky a útržky

papiera pokrývali  v je-

ho  byte poste:, dláž-

ku, priestor nad i pod

nábytkom. V jeho živo-

te prišli okamihy, keU

stál pred vážnym roz-

hodnutím, či dá pred-

nos! láske, poho-

dlnej práci v

kancelárii,

a l e b o

z o d p o -

vednosti

obchodného zástupcu

pred lietaním, ale tieto

chví:kové “vybočenia” mu

neprinášali rados! a nebol š!astný.  Pilotov lietadi-

el v tomto období prezývali „na smr! odsúdení“ a

hoci sa mnohokrát nedožili staroby, zarábali ve:mi

málo a žili skôr z pocitu dobrodružstva ako fi-

nančného zabezpečenia. V listoch svojej matke

písal že „nijaký plat nestojí za vynaloženú náma-

hu, ak ju nepodnecuje vášeň”. I preto bol často

závislý od jej peňazí. „Peniazmi pohŕda a súčas-

ne ich zúfalo potrebuje,“ vyjadril sa o ňom  Didier

Daurant.

V roku 1926  začal pracova! v leteckej spoloč-

nosti Latécoere ako pilot dia:kových poštových le-

tov. Neskôr sa stal velite:om letiskovej stanice v

Cap-Jubej, ktorá bola zastávkou na linke Casab-

lanka - Dakar. Svojou vrodenou š:achtickou diplo-

maciou sa stal mierovým sprostredkovate:om

sporov medzi Maurmi a Španielmi  v saharskej

púšti. “Ve:kos! povolania je v tom, že spája :udí,“

ako často hovorieval.

Neskôr  pôsobil ako riadite: podniku Aeroposta

v Buenos Aires, kde riadil leteckú prepravu listov

z Európy do Južnej Ameriky. Tam sa zoznámil so

Letec s dušou
die�a�a Antoine de Saint-Exupéry

Exupéryho ilustrácia Malého princa
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svojou budúcou manželkou, argentínskou extra-

vagantnou vdovou Consuelou. Jedného aj druhé-

ho pokladali za fantastov, no oni dvaja spolu, na

to už :uUom chýbali slová. Výsledkom bolo bo-

hémstvo, estétstvo a experimentálna poetika ná-

sobená dvoma. Po svadbe sa usadili vo Francúz-

sku. Priatelia boli vydesení z nepredstavite:ného

neporiadku, ktorý panoval v ich domácnosti, a tak

vyzeral i celý ich život. KeU sa pominuli romantic-

ké chvíle a bolo potrebné z niečoho ži!, Exupéry

sa na chví:u stáva novinárom. Časopisy sa trhajú

o jeho články, ale musia pritom vynaloži! nad:ud-

ské úsilie, aby s:úbené príspevky dodával v do-

hodnutom termíne.

...vracia sa len z lásky k Zemi  udí...
Exupéry vo svojich knihách h:adá odpovede

na základné :udské otázky, zmyslu života a vz!a-

hu človeka k ostatným. Stredobodom jeho úvah

od prvej do poslednej strany je človek. “Iba vte-

dy naplno žijeme, ak nás s našimi bratmi spája

spoločný cie:, ktorý leží mimo nás, a skúsenos!

nám ukazuje, že milova! neznamená h:adie! je-

den na druhého, ale h:adie! spolu tým istým

smerom. Priatelia jestvujú len vtedy, keU na spo-

ločnom lane dosahujú vrchol, a pritom nájdu je-

den druhého.“ Je básnikom činu, ale čin má po-

d:a neho hlboký morálny význam ako prostriedok

poznávania a prekonávania seba samého. “Člo-

vek sa naplno prejaví až vtedy, keU si zmeria

svoje sily s nejakou prekážkou,“ píše v jednom

zo svojich vrcholných diel Zem :udí. Hlavne jeho

prvé knihy sú naplnené ikarovskými motívmi, kto-

ré sa často končia pádom Ikara ako v knihách

Nočný let a Pošta na juh. Vo všetkých svojich di-

elach deklaruje , že sa nebojí smrti. Vzlieta, aby

z výšky lepšie videl zem a opä! sa vracia len z

lásky k Zemi :udí. 

Po vypuknutí druhej svetovej vojny bol kvôli

!ažkému zraneniu, ktoré utrpel pri havárii lieta-

dla vyhlásený za neschopného aktívneho boja.

Nedokázal sa však nečinne prizera! v bezpeč-

nom zázemí. Hoci mu priatelia vysvet:ovali, že

bude pre :udstvo užitočnejší živý ako mŕtvy, vy-

bavil si povolenie, aby mohol lieta! v prieskum-

nej bojovej letke. Po páde Francúzska emigro-

val do USA, kde v roku 1942 napísal knihu

Vojnový pilot. V bezstarostnej krajine za oceá-

nom si len málo :udí všimne jeho trýzeň. Po ve-

černých flirtoch s priate:mi a mladými ženami

len čo za nimi zatvorí dvere nadväzuje na svoje

večné meditácie, ktoré mu pomáhajú ujs! z rea-

lity, ktorá ho bolí. Uprostred úvah o moci, vzniku

a zániku národov, o neuchopite:nej podstate ci-

vilizácie, ktorá je taká krehká a ohrozovaná,

pracuje už piaty rok na knihe Citadela, ktorú už

nestihne dokonči!. Ani písanie, ani priatelia mu

však nedokážu pomôc! zabudnú! na vojnu. V ro-

ku 1944 sa ako najstarší vojnový pilot na svete

vracia spä! k svojej bojovej letke. V auguste

1944 sa však z plnenia bojovej úlohy už nikdy

nevrátil. So svetom sa rozlúčil filozofickou roz-

právkou pre dospelých, ktorá si každý deň zís-

kava masy čitate:ov vo všetkých kútoch sveta.

Tajomná postavička Malého princa zbližuje :udí,

je skúšobným kameňom čistoty srdca a duše di-

e!a!a.

„Tu je moje tajomstvo,“ povedala líška. Je ve:mi

jednoduché: dobre vidíme iba srdcom. To hlavné je

zrakom nevidite:né.“ 

„ To hlavné je zrakom nevidite:né,“ opakoval malý

princ, aby si to zapamätal.

Ty budeš navždy zodpovedný za všetko, čo si

skrotíš. Si zodpovedný za svoju ružu…“ 

„Som zodpovedný za svoju ružu…“ opakoval ma-

lý princ.

Z knihy Erica Deschodta a diel A. Saint-Exupéryho spraco-

vala Martina Fabianová 

Antoine de Saint-Exupéry, francúzsky spisovate$ a letec

11990000  – narodil sa v Lyone

11992233  – absolvoval výcvik civilného a vojenského pilota

11992266 – pilot poštovej spoločnosti Latécoere

11992277  – velite: letiskovej stanice v Cap-Juby

11992299  – riadite: Aeropošty Argentína v Buenos Aires

11994400  --  11994444  – vojnový pilot 

11994444  – zomiera počas prieskumného letu

Bibliografia: Pošta na Juh, Nočný let, Zem $udí, Vojnový pilot,

Citadela, Malý princ

Antoine de Saint-Exupéry
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Cez útrapy 
k hviezdam

Študenti – pracujúca trieda

P
ri detailnom výpočte nákladov na vysoko-

školské štúdium musíme bra! do úvahy nie-

len všetky konkrétne výdavky, ale aj peniaze,

ktoré by sme zarobili, keby sme neštudovali, ale

pracovali.V súčasnosti však málokto počas pä!- či

šes!ročného štúdia nepracuje: buU na krátkodo-

bých brigádach alebo v zamestnaní na polovičný

úväzok (ironik by dodal, že sa potom stáva, že ni-

ekto po skončení strednej školy "sedí doma na

podpore" a iný študuje a zároveň pracuje; ale to už

je tiež záležitos! množstva vo:ných pracovných mi-

est v rôznych oblastiach, a p.).

Krátkodobé brigády
Najjednoduchším a často naj:ahšie dostupným

spôsobom, ako si v čo najkratšom čase zlepši! fi-

nančnú situáciu, sú jedno-, dvojdňové brigády, či

už v rôznych firmách a podnikoch alebo pre sú-

kromné osoby. Väčšinou sa jedná o manuálne prá-

ce, ktoré sú, až na niektoré výnimky (napr. typicky

mužské fyzické práce), vhodné pre všetkých bez

obmedzenia.

Krátkodobé brigády poskytujú študentom po-

čas celého roka (čiže aj počas letných prázdnin)

viaceré pracovné agentúry. Ako nám povedala

marketingová zástupkyňa agentúry Nosluš v Bra-

tislave, Ing. Ingrid Grebecová, ich agentúra zís-

kava pracovné ponuky od stálych klientov, kto-

rých databázu si doteraz vytvorili. Do študentskej

databázy (v súčasnosti má asi 4000 členov) sa

záujemci môžu zapísa! pri prvej osobnej žiadosti

o brigádu, neskôr už stačí, keU s agentúrou ko-

munikujú telefonicky. Zárobky sa vyplácajú pravi-

delne každý štvrtok, alebo sa priamo vedú na ú-

čet študentov. Každý deň si tu brigádu vybaví cca

100 :udí.

Podobným spôsobom fungujú aj ostatné agentúry.

A, aké typy brigád poskytujú? Upratovanie, s!ahova-

nie, balenie reklamných materiálov, prácu v tlačiarni,

v pekárni, v skleníkoch, rozdávanie novín či letákov,

stavebné a iné práce.
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Fejtón
A

jajáj, a kdeže by si ty šiel na vyso-

kú?! Vari ti poriadna robota nevo-

nia? Odkia$ vezmeme peniaze na

cestovné, ubytovanie a stravu?  A ktovie,

či sa čoskoro nebude aj školné plati�...

Radšej si nájdi čím skôr nejaké dobre

platené zamestnanie, aby sme nejako vy-

žili.

Možno ste, milí študovaniachtiví čita-

telia, mali možnos� poču� podobné od-

povede vašich rodičov na smelo ladené

ambície vašej akademickej budúcnosti,

a možno máte práve opačnú skúsenos�,

ke2 sa obetaví rodičia priam zoderú, a

pre svoju ratoles� vyhrabú peniaze do-

slova spod zeme, len nech to die�a štu-

duje. Na našom krásnom a hornatom

Slovensku je však často ešte aj tá zem

málo úrodná, a tak financovanie štúdia

ostáva ve$kým problémom. Ak tento pro-

blém ovplyvňuje vaše rozhodnutie, či ís�,

alebo neís� študova�, t. j. či nezakopa�,

alebo zakopa� vaše talenty, prijmite pár

užitočných rád (resp. povzbudení), ako

si na vysokej škole finančne prilepši�.

Rada prvá: pomôž si človeče, aj Pán

Boh ti pomôže. Samozrejme, božia po-

moc prichádza zásadne len pri pocti-

vom nadobúdaní statkov, a ke2že okrem

práce nevymysleli zatia$ žiaden iný

spôsob, ktorý by vyhovoval  danému kri-

tériu, neostáva vám nič iné, len si so sv.

Benediktom povzdychnú� Ora, studia et

labora, a prácu fyzickú a psychickú

kombinova�. Niekedy bolo v móde štu-

dova� popri zamestnaní,  dnes je celkom

normálne ma� zamestnanie popri štúdiu.

Zladi� prípravu do školy a prácu je ne-

pochybne namáhavé a vyžaduje to urči-

tú dávku sebazáporu, no zároveň je to

výborná škola života so skúsenos�ami

na nezaplatenie. Pri h$adaní práce v

tomto skazenom svete je dobré by� opa-

trným. Môžete natrafi� na $udí, ktorí vás v

deň výplaty začnú presviedča�, že ste

pracovali iba na skúšku (v ktorej ste vraj

neobstáli) a miesto peňazí budete bo-

hatší iba o hlúpy pocit zo života a jednu

cennú skúsenos�. Napriek vysokej neza-

mestnanosti, práca pre študentov sa

vždy nájde a počet “pracujúcej inteli-

gencie” stále stúpa. Ak vás potom pri

poznámkovaní prednášok alebo pri pí-

saní nejakej vedeckej práce budú páli�

mozole v dlaniach, nič si z toho nerobte.

Aspoň vám to pripomenie, že vaša bud-

úcnos� je len a len vo vašich rukách.
Martin Novák

ANKETA

Aké máš skúsenosti s prácou popri škole?
EEVVKKAA,,  2211  rrookkoovv:: „Momentálne ve:mi na brigády nechodím,

pretože mám možnos! popri škole súkromne uči! angličtinu.

Samozrejme, že keU príde taká situácia, že naraz potrebujem

peniaze, vybavím si brigádu cez agentúru. Moja zatia: najho-

šia brigáda bola práca v skleníku počas 30-stupňovej horú-

čavy.“

EERRIIKKAA,,  2233  rrookkoovv:: „Tancujem vo folklórnom súbore, takže mi

na brigády príliš ve:a času nezostáva. Ale v prípade núdze

pracujem v agentúre pre výskum verejnej mienky ako telefo-

nická operátorka.“

JJUURRAAJJ,,  1188  rrookkoovv:: „Občas brigádujem na stavbe, v posilov-

ni - ale tam skôr zo zábavy, neplatia mi, ale mám vo:ný vstup,

a najlepšia brigáda je pripravova! prepremiérové filmové

predstavenia - dobre platené, film zadarmo a človek sa tam

moc nenarobí.“

AADDRRIIAANNAA,,  1199  rrookkoovv:: „Popri škole pracujem ako opatrovate-

:ka detí vo švédskej a talianskej rodine. Je to výborný spôsob,

ako si precviči! angličtinu a taliančinu. V obidvoch rodinách

muži pracujú na Slovensku v zahraničných firmách a ženy sa

starajú o domácnos! (dokonca sa navzájom poznajú). Vždy sa

telefonicky alebo osobne dohodneme, kedy znovu prídem.

Deti sú zlaté, som s touto prácou ve:mi spokojná.“

JJOOZZEEFF,,  2222  rrookkoovv::  „Popri štúdiu vyučujem v základnej škole

angličtinu. Učím druháčikov, občas je to únavné, ale v triede

som si už vybudoval určitú autoritu, takže sa mi celkom darí a

baví ma to. Robím to, čo budem pravdepodobne robi! aj v bu-

dúcnosti, je to dobrá príprava.“

Dlhodobá práca
Mnoho študentov pred príležitostnými brigádami upred-

nostňuje dlhodobú prácu, pri ktorej využijú už nadobudnuté

schopnosti a v praxi si overia vedomosti, čo získali v škole (a-

lebo žeby teórie zápočtových písomiek predsa len nemali s

praxou nič spoločné?).

Aj takéto pracovné miesta ponúkajú i spomínané agen-

túry, logicky je však výhodnejšie napr. reagova! na inzerát

a pracovné podmienky si dohodnú! priamo so zamestná-

vate:om. Vysokoškoláci tak môžu pracova! ako učitelia a-

lebo lektori cudzích jazykov, ako administratívni pracovní-

ci alebo programátori v kanceláriách, promotéri a

hostesky, prípadne dlhodobo pracova! v bufetoch, reštau-

ráciách, atU.

Práca popri štúdiu má nesporne ve:a výhod. Nie vo všet-

kých univerzitných mestách sú však pre študentov rovnaké

možnosti: najlepšie je na tom Bratislava, ove:a menej pracov-

ných ponúk, prípadne podstatne horšie platených, majú štu-

denti v B. Bystrici, v Žiline či v Trnave.
Lucia Kubošová
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V
tomto slove sa skrýva hlboké tajomstvo. Jeho drs-

ná realita vtláča do mojej mysle peča� starého Pís-

ma, starých príbehov. Postavy v nich sú tu akési

skutočnejšie, sú prítomné v očiach ”domorodcov”. Kto

je však v krajine domáci pán? 

Žiadne etnikum nemôže o sebe tvrdi!, že je tu pôvod-

ným obyvate:stvom, veU v oblasti žilo odjakživa množ-

stvo národíkov. A tak ani štát Izrael nie je v tomto dnes a-

rabskom svete vítaný, vládne tu silná susedská nenávis!.

Ak by ste napríklad chceli cestova! z Tel Avivu do niekto-

rých susedných štátov, museli by ste ma! ešte jeden pas

bez pečiatky Izraela, alebo dokonca cestova! cez tretiu

krajinu a zaplati! vysoké mýto pri prechode hraníc. Pro-

blémy Izraelu s Arabmi sú však aj vnútorné, keUže v :u-

Uoch je silne zakorenený nacionálny i náboženský fun-

dament a viac prejavujú svoje presvedčenie. Nepriatelia

Izraelu h:adajú stále príčiny, aby mohli očierni! štát, že

neplní dohody prímeria, čo dokumentujú nepretržité ne-

pokoje. Židia sa samozrejme bránia (hoci nie vždy ade-

kvátne), čo trochu cíti aj turista. Stretáva mnoho vojakov

a vojačiek, na letisku zvláš! pri odlete je dlhé vypočúva-

nie  a preh:adávanie (s cie:om zisti!, či nemáte nechtiac

nálož v batožine, ktorú by vám tam mohol da! nejaký bu-

rič či prívrženec OOP alebo inej militantnej skupiny). Na

rozdiel od slovenských kontrolórov, nedovolili mi prepa-

šova! do lietadla nôž s 15 cm čepe:ou a boli tak láskaví,

že po dlhom vysvet:ovaní mi ho poslali v osobitnom ba-

líčku na dne lietadla do Bratislavy.

V Gn 32, 29 Jakub dostáva meno Izrael, lebo zápasil

s Bohom. Mnohí dnešní Jakubovi potomkovia (Židia

kráčajú s Ním), snažia sa stráži! svoju vieru. Súčasné

tzv. Sionistické hnutie (založené v USA) oživuje v náro-

de nádej v splnenie dávnych pris:úbení. VeU zem už

majú, je ich ako ”hviezd na nebi”, usilujú sa teda o-

pravdivo prežíva! vieru, aby ich Mesiáš čím skôr prišiel.

Mimochodom, asi deviati muži o sebe vyhlasujú, že sú

mesiáši. Teda kipa (čiapočka na temene hlavy, podob-

ná biskupskej čiapočke), čierne cylindre, obleky či fra-

ky s podkolienkami, vrkôčiky..., v ktorých môžete stret-

nú! Židov najmä pri Múre nárekov v Jeruzaleme, nie sú

tradičným židovským odevom. Je to práve dôsledok

tejto novej nádeje. Izraelčania chodia oblečení európ-

sky (s kipou), nikdy však v krátkych nohaviciach či suk-

niach. Nie je ani zriedkavos!ou stretnú! na ulici ženu za-

halenú od hlavy po päty (hoci je najskôr Moslimka).

Svety Palestíncov a Židov sú nesmierne rozdielne a

protikladné, ako i celá krajina. Nehovoriac o prírodných

extrémoch: tektonický zlom Jordánu a Mŕtveho mora,

hory, palmy a kvetinové zákutia v kontraste s nehostin-

nou kamennou púš!ou...

Púš-
Púš! je krásna a surová, prí!ažlivá a neznesite:ná. Ešte

stále tu žijú kočovní beduíni, táboriaci pod šiatrami. Chví-

:u postá!  na pražiacom slnku a človek začína chápa!,

akú ”zábavu” musel ma! Ježiš, keU putoval k :uUom, cho-

dil a učil. Nie sám, ale so svojím ”stretkom” ( rybármi z

Galiley). Traduje sa tu porekadlo, že z Galiley nič dobré-

ho nevzíde; je fakt, že ani Nazaret, ani Kána nie sú ča-

rovné mestečká a od dnešného vína, ktoré nám ponúkli

obchodníci v Káne, aby nás prilákali do svojich obcho-

díkov, sme veru mnohí mali žalúdočné problémy. Je ob-

divuhodná vynaliezavos! niektorých z nich, ako sa sna-

žia priláka! turistu do obchodu. Vymýš:ajú si rôzne

“průpovídky” o vzácnosti tovaru, ktorý tak lacno predá-

vajú, prípadne básnia, že špeciálne vy dostanete pre-

zent, ak kúpite tovar. Bez zjednávania ich ve:mi nebaví

predáva!. Jeden sa mi dokonca ponúkol, že mi bude ro-

bi! sprievodcu po Jeruzaleme, pozýval ma k svojmu pri-

ate:ovi, ktorý má výh:ad z okna na mesto, a to všetko grá-

tis (keU som povedala, že nenakupujem, len si chcem

odfoti! mesto). Pravdu povediac, ani neviem, ako by sa

to celé skončilo, ak by som vyhovela jeho ponuke.

Svieža Galilea
Galilejčan Ježiš býval počas svojho účinkovania u Petra

v Kafarnaume, pri pobreží Genezaretského jazera, v ma-

lom domci, v ktorom žilo nieko:ko generácií. Jazero je spo-

lu s Jordánom ohniskom mnohých svárov o kontrolu zdro-

jov pitnej vody. A vUaka vzrastu populácie a stálemu

zohrievaniu podnebia stále klesá  hladina jedinej nádrže

pitnej vody v okolí. Blízko pri Kafarnaume je Vrch blahosla-

venstiev, a práve tu Ježiš ponúka chudobu, spravodlivos!,

chce, aby sme sa Jemu prispôsobili, dôverovali Jeho lás-

ke, ponúka živú vodu, (pri jazere, zdroji pitnej vody, ohnis-

ku mnohých nepokojov). Na západnej strane jazera leží

moderné mesto Tiberias, ktoré založil Herodes Ve:ký pri ho-

rúcich prameňoch a pri starom cintoríne. Židia nechceli cin-

torín zneucti!, a preto tu nežili až do 2. st., teda kým ich ci-

sár Hadrián nevyhnal z Júdska. Vtedy bola spísaná mišna

(ústne podávané príkazy, ktoré neboli v Písme a dodržiavali

sa už i v Ježišových časoch, i keU ich poriadne poznali len

zákonníci). V 5. st. bola mišna rozšírená a vznikol Talmud,

obsahujúci právne normy a hagadu (učenie rabínov). V Ti-

beriase bol vynájdený aj systém vokalizácie hebrejského

písma, keUže dovtedy sa používali len spoluhlásky.
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Z Galilejského jazera vyteká Jordán zemou medu a mli-

eka ( ňUatlí, exotických paliem, viníc, kvetov a záhrad (

preteká pozdĺž hraníc s Jordánskom do najpustejšej ob-

lasti v okolí Mŕtveho mora. I keU je Jordán pomerne malá

rieka, široká asi 7m (10 m v lete, je najväčšou skutočnou

riekou Izraela, ostatné majú vodu len v období dažUov (sú

to tzv. vádí). Vádí vybrúsili do strmých skalných masívov

ostré kaňony, ktoré zvýrazňujú drsnos! krajiny juhu. V ich

prítomnosti azda lepšie pochopíme Eliášov príbeh (1Kr

18(20)). Eliáš má zvestova! krá:ovi Achabovi dlhé sucho

a keUže sa stane krá:ovi nepohodlným, pretože mu vyčí-

ta spolužitie s pohankou Jezabel, Boh ho posiela, aby sa

potom ukryl vo vádí Kerít. Chce po ňom úplnú dôveru,

keU ho posiela k vádí bez vody do púšte. Až v téme su-

cha užasneme nad Eliášovou ve:kos!ou.

Mŕtve more. Naozaj v ňom nenájdete žiadne živočíš-

stvo, ani riasy, či planktón. KeU vstupujete do oce:ovo-

priezračnej vody, akoby ste dostali chemickú masáž, ne-

hovoriac o štípaní v otvorených rankách. Pláva! sa

normálne nedá, pretože v polohe na bruchu nie je mož-

né ponori! nohy bez ponorenia hlavy, čo je nebezpečné

pre oči a napitie vody. Je možné kráča! v stoji, pričom asi

štvrtina z tela ostane nad hladinou. Teda ak chcete skon-

či! svoj život v Mŕtvom mori, radšej vypite nieko:ko šálok

jeho vody, s čím sa vaše telo nevyrovná, ako by ste sa

mali hodi! do mora, v ktorom sa neutopíte. 

Pri mori sa nachádza nieko:ko zaujímavých stavenísk z

obdobia prelomu letopočtov: Masada (geniálna pevnos!

Herodesa a Qumrán) sídlo essénov, ktorí uložili biblické

texty do jaskýň pred Rimanmi, a tak sa zachovali najstar-

šie zlomky originálov Písma. O tom azda niekedy inokedy.

Jeruzalem
Názov hlavného mesta značí Jeru-salam – mesto po-

koja. Najbežnejším pozdravom Židov je Shalom (pokoj,

pokoj vám) a Moslimov Salam alejkum, čo značí to isté.

Paradoxne Jeruzalem je mestom mnohých nepokojov

etnických i náboženských, veU na bývalej chrámovej

plošine dnes stoja dve mešity, lebo Moslimovia veria, že

odtia:to vstúpil Mohamed do neba (v Mekke má hrob) a

ortodoxní Židia dúfajú, že na tomto mieste postavia tretí

chrám a príde Mesiáš. Pri zvyšku Západného múra, kto-

rý zostal po spustošení mesta Rimanmi r. 71 z pôvodné-

ho chrámoviska, rozšíreného Herodesom Ve:kým do roz-

lohy 480 x 295 m, sa Židia modlia za obnovu národa

a chrámu; teda nenariekajú pri Múre nárekov, ale sa

modlia. Medzi kamene vkladajú na papierikoch prosby k

Bohu. Modlia sa neuverite:ne koncentrovane: môžete by!

v ich tesnej blízkosti a oni si vás nevšimnú.

Veria, že Mesiáš príde od Olivovej hory, prejde popri

cintoríne – aby hneU vzkriesil verných mŕtvych a do mes-

ta vojde Zlatou bránou. By the way,  Ježiš tak aj prišiel.

KeU sa však v 7. storočí chopili moci Mohamedáni, pre

istotu zamurovali bránu a vystavili nový cintorín pred ňou.

Žid sa totiž poškvrní ak sa dotkne obieleného hrobu. Po-

istili sa teda, aby neprišiel. Podobných kocúrkovostí je

hlavne vo vz!ahoch Židov a Palestíncov neúrekom, od

predbiehania sa vo výške veží a minaretov až po vojak-

mi strážené hranice Palestínskych zón, kde sa musia le-

gitimova! pri prekročení hranice (a kto nemá doklady, ten

prejde po bočnej cestičke).

Izrael má originálnu architektúru. Laik často nie je

schopný rozlíši! vek budov, pretože sú všetky buU stava-

né, alebo obložené žltobielym vápencom. Mesto pri zá-

pade slnka vyzerá ako zlaté. V Palestínskej oblasti  je

chudobnejšie obyvate:stvo, ich strechy sú nedokonče-

né. Ak totiž mladá rodina nemá byt, postavia Ualšie po-

schodie (tým chudobnejším stačí dostava! si jednu - dve

izby) nad rodičovský dom. Jeruzalem je pôsobivý svoji-

mi zachovalými hradbami. V centre je mnoho krásnych

kostolov, tie staršie spravujú pravoslávni, novšie zväčša

františkáni. Sú pôsobivé skĺbením starej architektúry s

novou, pritom sú použité materiály kameň a mozaika. 

Z 8,5 mil. obyvate:ov štátu tu žije asi 150 tisíc kres!a-

nov (v Palestíne asi len 1%) a i tí sú rozdelení na rôzne vi-

erovyznania. Azda najsmutnejším výkričníkom tejto reali-

ty je Večeradlo. Pôvodná budova samozrejme

neexistuje, lebo Rimania vypálili a zrovnali mesto so ze-

mou. Kres!ania však poznali miesto, kde Pán slávil po-

slednú večeru a uctievali toto miesto. Dnešná miestnos!

na 1. poschodí je postavená križiakmi v gotickom slohu.

V 6. storočí tu však stál kostol, v ktorom si kres!ania pri-

pomínali i Dávidov hrob. Ten tu však určite nebol, o.i. aj

preto, že tu žili Židia a žiaden z nich by neznesvätil hrob

tým, že by nad ním postavil dom. Nebola tu ani pohreb-

ná zóna. V 7. storočí dobyli Jeruzalem Peržania, zbúrali

kostol, a keU sa chopili moci Arabi, postavili tu minaret

krá:ovi Dávidovi. V roku 1946, keU vznikol Izraelský štát,

dom skonfiškovali Židia, v prízemí je ”Dávidov hrob” a na

1. poschodí Večeradlo. Náš sprievodca, J. Majerník k to-

mu povedal zaujímavú poznámku: Ak by aj náhodou Ži-

dia ponúkli kres!anom Večeradlo, ktorej cirkvi? My kres-

!ania by sme azda neboli schopní sa dohodnú!. Ani

omša sa tam dnes nesmie slúži!. Ak by katolíci i pravo-

slávni mali oltár (bol by len jeden) vo Večeradle, slávili by

na tom mieste spolu Eucharistiu, čo značí jednotu cirkví,

ktorá nejestvuje.

Izrael je krásna krajina, zmietaná nepokojmi, s mnohý-

mi politickými problémami, s bohatou históriou, národ

skúšaný ostrím noža. Dlhé roky bol pohŕdaný práve kres-

!anmi, lebo “oni popravili Ježiša”. Hoci Židia nie sú ide-

álni, myslím, že niečo im dlhujeme, je to čudné, keU až

po to:kých rokoch znovu začíname spolu komunikova!.

Nezabúdajme, že Izrael je naším starším bratom, od kto-

rého sa máme čo uči!, ktorému máme čo poveda!. Má-

me spoločného Otca.
-barb-

Model Jeruzalemského chrámu z čias Herodesa Ve$kého
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V tomto čísle sme sa rozhodli odštartova� novú

rubriku, v ktorej by sme chceli uverejňova� novinky a

zaujímavosti zo sveta vedy a techniky. Niečo, čo by

zaujalo chlapskú čas� nášho „čitate$stva“ a otvorilo

im „nové dimenzie“ aj týmto smerom. Uvažovali sme

samozrejme aj o niečom pre dievčatá, ale skončili

sme pri tom, že to nemá zatia$ kto pre nás pripravo-

va�. Ale možno... 

J
edným z najvýznamnejších mí:nikov audio-

techniky v osemdesiatych rokoch nášho sto-

ročia bolo zrodenie zvukového systému CD.

Stáli za tým  spoločnosti Philips a Sony v roku

1979. Tento systém ako prvý priniesol nieko:ko

dôležitých prvkov: digitalizáciu a optický záz-

nam. VUaka nim si CD systém  získal širokú po-

pularitu. Za zmienku stoja výhody a prednosti

záznamu optického pred magnetickým: mnoho-

násobne vyššia hustota záznamu, čo znamená aj

väčšiu kapacitu nosiča; výrazne lepší odstup sig-

nálu od šumu, bezkontaktné snímanie, ktoré no-

sič nijako neopotrebúva, vyššia mechanická o-

dolnos! nosičov a okamžitý prístup k :ubovo:nej

časti záznamu. CD disky čoskoro vytlačili z trhu

vinylové LP platne a takmer aj MC kazety (s mag-

netickým záznamom) a čoskoro prenikli do Ual-

ších oblastí. Vznikli disky pre zápis dát CD-ROM,

pre informačné a výukové programy CD-I, pre u-

kladanie fotografií Photo CD a CVD. CVD disky

poskytovali najviac šes!minútový analógový ob-

razový záznam, čo samozrejme nenašlo praktic-

ké využitie. Úplná digitalizácia farebného kinetic-

kého obrazu by však vyžadovala dátový tok asi

27 MB/s (klasické CD s kapacitou 650 MB by po-

jalo asi 24-sekundový záber). Našli sa však rie-

šenia a nové technológie na kompresiu dát, zalo-

žené na ich redukcii jednak v rámci každého

snímku, jednak v nadväzujúcich záberoch. Tento

postup vychádza zo skutočnosti, že v každom

zábere a to aj vo ve:mi dynamickom, sa obsah

nasledujúcich snímkov mení len čiastočne, takže

stačí priebežne meni! pohybujúce sa objekty a

kompletný obsah aktualizova! až po nieko:kých

snímkach. Tak možno významne zúži! tok aj ob-

jem zaznamenaných dát. Tieto poznatky zúročil

strieborný disk VIDEO-CD. Cesta k jednotnej

svetovej norme digitálneho záznamu a zvukové-

ho média nebola priamočiara. V roku 1995 skupi-

na siedmich firiem, združených okolo Toshiby,

prichádza so SDDVD (Super Density Video Disc)

a firmy Philips a Sony s MMCD (MultiMedia Com-

pact Disc). V septembri 1995 sa týchto 9 firiem

dohodlo a zjednotilo špecifikáciu nového média.

Vzniklo DVD Forum, ktoré stanovuje smer rozvoja

DVD (firmy Hitachi, JVC, Matsushita, Mitsubishi,

Philips, Pioneer, Sony, Thomson, Time Warner a

Toshiba).

Ako vlastne DVD funguje a čo ponúka?
DVD (Digital Versatile Disc) je všestranne pou-

žite:né optické médium pre audio, audio/video s

priestorovým zvukom a pre informatiku. Disk v

priemere 120 mm môže poskytnú! informačnú

kapacitu 4.7, 8.5, 9.4 a 17 GB. Jej ve:kos! závisí

od toho, či je záznam na jednej strane disku v

jednej či v dvoch  vrstvách, alebo na obidvoch

stranách  (tiež v dvoch vrstvách). Pri čítaní digi-

tálneho záznamu sa skrátila vlnová dĺžka  lasera

(zo 780 nm ako používa klasické CD na 635 ale-

bo 650 nm ). Umožňuje  to užšie zaostrenie la-

serového lúča, použitie o polovicu kratších pri-

ehlbiniek v záznamovej stope a rozstupov

jednotlivých stôp od seba. DVD prehrávač číta

aj CD, opačne to však neplatí. Pri dvojvrstvo-

vých záznamoch pokrýva spodnú záznamovú

vrstvu polopriepustná vrstva. Laser vUaka vyrov-

návacej pamäti zaostrí po prečítaní spodnej vrst-

vy na polopriepustnú a pokračuje v čítaní. Ve:kú

kapacitu média umožňuje systém MPEG-2 (Moti-

on Picture Experts Group), ktorý DVD používa.

Bez neho by na jeden film bolo potrebných asi

36 DVD diskov. Dva za sebou idúce snímky (po-

Zabudnime na CD,
nech žije DVD!

Ve$kos� DVD disku pri jednotlivých možnostiach zápisu

44..77GGBB
jednostranný
jednovrstvový

88..55GGBB
jednostranný
dvojvrstvový

99..44GGBB
obojstranný
jednovrstvový

1177GGBB
obojstranný
dvojvrstvový

0,6mm

0,6mm

0,6mm

0,6mm

0,6mm

0,6mm

0,6mm

0,6mm
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líčka filmu) sa príliš neodlišujú a v zázname sa

aktualizujú len zmeny oproti predchádzajúcemu

záberu. Tým sú nosiče schopné uchováva! dvoj

až osemhodinový (!) záznam. Pritom ešte ostáva

priestor pre 8 kanálov HiFi zvuku, alternatívne

zvukové stopy pre cudzojazyčné dabingy (8) a

titulky v 32 jazykoch. Okrem obrazu a zvuku

môže DVD disk nies! rôzne grafické informácie,

napr. menu, informácie o hercoch a filmových

tvorcoch, zaujímavé ukážky z príprav či natáča-

nia, sekvencie, ktoré sa  do finálneho zostrihu

filmu nedostali. Je tu Ualej priestor na rozličné

funkčné pokyny, napríklad delenie programu na

kapitoly, rôzne re!azenie scén, viacstupňový det-

ský zámok a pod. Ďalšou vymoženos!ou DVD je

viac uhlov poh:adu, záznam ich môže obsahova!

až devä! (tzv. multiple angle). Divák má možnos!

sta! sa  režisérom svojho kina a  vybra! si uhol

poh:adu, ktorý ho najviac zaujíma (najmä v špor-

tových záznamoch a koncertoch). Pokia: obsa-

huje film scény nevhodné pre deti (alebo pre ni-

ektoré kultúry), dajú sa z filmu jednoducho

vyhodi!. Vyrovnávacia pamä! zabezpečí nepo-

strehnute:né preskočenie nevhodných scén.

Takto možno vytvori! rôzne verzie jedného filmu. 

Krátko pred zavedením systému DVD si ve:ké

filmové spoločnosti vymohli rozdelenie sveta na

šes! regiónov s tým, že pre každý z nich budú

vyrábane inak kódované prístroje a disky. Príči-

nou je, že niektoré filmové tituly sa napríklad do

európskych kín dostávajú v čase, keU v USA sa

už začínajú distribuova! na videu. Týmto spôso-

bom sa zabraňuje pirátskemu dovozu, distribú-

cii, kopírovaniu diskov a tým aj poklesu príjmov

z predaja vstupeniek v kinách. Zatia: čo pri prí-

strojoch sa rátalo, že budú určené vždy len pre

konkrétny región, pri diskoch záleží len na pro-

ducentovi, či ho prispôsobí pre jeden, alebo pre

viac regiónov. Príslušná informácia je zakódova-

ná v záhlaví disku a je uvedená na obale. Euró-

pa spolu s Japonskom, Egyptom, Juhoafrickou

republikou a Stredným východom patrí do dru-

hého regiónu.

Čo sa týka ponuky DVD prehrávačov a diskov

na našom trhu, dá sa poveda!, že oproti našim

bratom Čechom sme pozadu (ale až také zlé to

zasa nie je). Ceny prístrojov sa pohybujú prib-

ližne od 28 000 Sk (Thomson, Pioneer, Philips)

do 40 000 Sk a viac (Sony, Denon, Yamaha, Pa-

nasonic…). Ponuka DVD diskov sa stále rozši-

ruje. Zatia: ich naši distribútori ponúkajú cez

stovku. Spomeniem aspoň prvý český a záro-

veň európsky DVD disk Kolja, Ualej Báječná lé-

ta pod psa, Výchova dívek v Čechách, Phila-

delphia, Apollo 13, Batman, Nebezpečný klient,

Smrtiaca epidémia, Prelet nad kukučím hniez-

dom; z koncertov Eric Clapton unplugged, Oa-

sis, Joe Cocker, Michael Jackson, Rolling Sto-

nes, Luciano Pavarotti, Lucie, Pražský Výběr

ad. Ceny DVD diskov sa pohybujú od 800 do

1200 Sk. Žia:, so Slovenskom sa v zahraničí asi

ve:mi neráta, pretože ani jeden producent ne-

ponúka slovenské titulky (filmy distribuované u

nás majú české titulky).

Fenomén DVD sa začína naplno prejavova!.

Stále v sebe skrýva mnoho za a proti. Nepochyb-

ne prináša ove:a vyššiu kvalitu obrazu a zvuku

ako čoko:vek pred ním, ale naplno ho dokáže vy-

uži! a vychutna! len majite: s kvalitným domácim

kinom. Výrobcovia sa k nemu postavili pozitívne,

teraz je jeho Ualší osud v rukách producentov

programov a, samozrejme, spotrebite:ov. Tí roz-

hodnú, či rovnako ako predchádzajúce pokusy s

videodiskami ostane len na periférii záujmu, ale-

bo zvedie rovnocenný súboj s už “udomácnenou”

videokazetou VHS.

DDooVViiDDeenniiaa
Peter Motyčka

Delenie deja u DVD

DVD prehrávač od firmy Toshiba

Takto vyzerá laserová hlava DVD prehrávača s dvoma šošovkami
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V
iete, čo má spoločné festival Lumen, zbor

KO.N.GO. z Trnavy-Kopánky, združenie Conti-

nental Singers a cena rektora Univerzity Ko-

menského v Bratislave? Pomôcka: fotografia na o-

bálke tohto čísla. Práve toto atraktívne dievča si

v jeden marcový večer sadlo za redakčný stôl v lib-

resse UPC, aby odpovedalo na zvedavé otázky na-

šich redaktorov.

Študentka...
Volám sa Petra Remenárová, som z Trnavy, mám

23 rokov. Študujem na Filozofickej fakulte UK muzi-

kológiu a tento rok končím. V podstate sa stále po-

hybujem medzi mladými :uUmi,  priate:mi a spájajú

nás rôzne aktivity. Zdá sa, že je to taká moja životná

náplň.

Získala si cenu rektora univerzity za minulý rok.
Ako môže študent získa- také vysoké ocenenie?

Ja som ju dostala za kultúrno-spoločenskú čin-

nos!. Je to výsledok dlhodobej práce, ktorú si všíma-

li či už pedagógovia, alebo skôr spolužiaci, a asi to

niekto na mňa vyzradil. Zdalo sa, že ani na katedre o

mojej činnosti až tak ve:a nevedeli a boli milo pre-

kvapení. 

Čo je to za “kultúrno-spoločenskú” činnos-? 
Príprava festivalu Lumen, v súčasnosti už neaktu-

álne vedenie zboru KO.N.GO. a dvojročná publikač-

ná činnos! pre firmu  Rosa Slovakia. Tá spočívala

v písaní o gospelovej hudbe - recenzie, história, ...

No a potom to boli hudobné projekty realizované

gospelovými telesami ako Slovenský Continentals a

skupina Jany Daňovej.

A čo štúdium?
Myslím, že som si na fakulte našla svoje miesto.

Venujem sa oblasti, ktorú predo mnou nikto nespra-

covával v takom ve:kom rozsahu. Ide o  gospelovú

hudbu, najmä zahraničnú produkciu Zdá sa, že to

rešpektujú pedagógovia, rešpektujú to spolužiaci,

takže som  spokojná. Čo sa týka študijných výsled-

kov, neviem, či som až taká výnimočná študentka.

No sem-tam sa nejaká dvojka objaví, ale snažím sa.

Nájdeš s gospelovou hudbou uplatnenie po skon-
čení školy?

Nie. Je jasné, že v súčasnosti sa v tejto oblasti člo-

vek neuplatní ako profesionál. Som však presvedče-

ná, že to chcem robi! Ualej i popri zamestnaní. Rad-

šej budem robi! niečo zadarmo a budem ma! k tomu

normálny vz!ah, ako keby som mala robi! niečo za

peniaze, a to podstatné by sa z mojej činnosti vytra-

tilo. 

Všetko, čo robím,
ma úžasne baví !
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Gospel music...
Ako si sa ku gospelovej hudbe dostala?
Už  od malička som sa stretala s hudbou v kostole.

KeU som mala cca 15 rokov som sa začala venova! di-

rigovaniu zboru KO. N. GO. Nešlo hneU o gospelové

produkcie. Ako sme sa vyvíjali, dozrieval aj náš hu-

dobný štýl a prejav. Zlom nastal  asi pred 5 rokmi. Môj

priate: sa stal majite:om firmy Rosa Slovakia, ktorá sa

zaoberala najmä distribúciou gospelovej hudby na

Slovensku. Vydavate:stvo vnímalo potrebu informova!

kres!anskú verejnos! aj o tejto problematike. Ja som si

tak našla novú tému diplomovej práce (aby som unik-

la pred tými, ktoré sa mi nepáčili), a tak som sa do to-

ho pustila. Dnes beriem gospel music ako úplne pri-

rodzenú súčas! môjho života. 

Ako vidíš z poh.adu odborníka gospel na Slovensku?
Gospelová hudba na Slovensku rastie, ale má ešte

stále čo doháňa!. Na jednej strane treba oceni! mladých

:udí, že ešte nie sú ovplyvnení skazeným a konzumným

západom a vedia si váži! dôležité duchovné hodnoty.

Problém je v tom, že sú ešte dos! konzervatívni či neslo-

bodní, že nedokážu prejs! určitú hranicu, keU nasmerujú

svoj poh:ad aj trochu do šírky, nie iba rovno. Ide o to, že

si často vystačia s priemerom a neuvedomujú si, že aj

hudba, ktorú produkujú je ich vizitkou. A tak i kres!an-

stvo, ktoré reprezentujú pred sekulárnym svetom, získa-

va priemerné ohodnotenie. Dôležité je, aby :udia tak ako

berú vážne svoju vieru v Boha, brali vážne aj prostried-

ky, či spôsoby, ktorými ju vyjadrujú a  hlásajú. U nás :u-

Uom stačí, aspoň mám taký pocit, keU si “len tak spolu

hrajú”. Bolo by však dobré k hodnotám, čo máme, pri-

da! aj trochu snahy a popracova! na talentoch, kto-

ré sme dostali. V tomto musí hudba na Slovensku

rás!. A zo zahraničia môžeme čerpa!  hudobné

vzory. To všetko je vec času a dozrievania.

Myslela si to tak, že si u nás .udia ešte stá-
le myslia,  že ke/ sa spieva o Bohu, tak treba
stá-, alebo k.ača-, resp.  modli- sa, a tanec je
pomaly rúhanie?

To všetko hovorí o slobode človeka

a o vnútornom vz!ahu s Bohom. ]u-

dia nechápu, ako je možné, aby na

Západe existovala trashmetalová

alebo punkrocková gospelová

hudba. Tam je to však jediné

možné riešenie, ako zachráni!  ú-

padok mládeže, ktorá počúva

práve tieto žánre, čo väčšinou

ohrozujú život človeka. Práve

texty sú ve:mi dôležitou súčas-

!ou gospel music. Tie sú ove:a

dôležitejšie ako samotná hud-

ba. V nich sa :udia môžu

nájs!. A keU človeku, ktorý sa zmieta v problémoch od

hlavy až po päty, ponúknete normálny text s tým istým

štýlom a tým istým žánrom, čo má rád, tak nie je pro-

blém, aby ho prijal. KeUže na Slovensku situácia ešte

nie je taká katastrofálna, veriaci sa na túto problematiku

porezajú kriticky a odmietavo. Treba si však uvedomi!,

že aj tu bude o chví:u také niečo ve:mi aktuálne. Pre

mestské štvrte ako Bratislava-Petržalka bude čoskoro

gospel music jednou z najvhodnejších foriem evanjeli-

zácie, ak berieme do úvahy, že najväčším záujmom

mladých :udí dnes je hudba. Čo sa týka sedenia či k:a-

čania to je pod:a mňa vec osobnej slobody človeka a

komunikácie s Bohom. 

Masmédiá a gospelová hudba?
Spolupráca s masmédiami v súčasnosti je !ažká.

O hudbu kres!anov neprejavujú záujem. Nepoznajú

ju a ak o nej vedia, zaregistrovali len neprofesionál-

ne hudobné “pokusy”, ku ktorým sa často nekriticky

postavili i sami interpreti. Predsudky médií sa v ta-

komto prípade nedajú spochybni!.  Aj preto je ve:ký

problém dosta! gospelovú hudbu do rádií. Darí sa

nám to len v období organizovania festivalu Lumen,

keU privedieme do médií zahraničných hostí so ži-

vou ukážkou. Až vtedy sa títo hudobní “experti” pre-

budia a dovolia. To je však strašne komplikované.

Bežný človek-laik s tým bude ma! asi vážny problém.

V rádiách beží komercia a čo je iné, to nemá šancu.

To je však normálny problém aj na bežnej sekulárnej

scéne. Na druhej strane je to  tiež len otázka času a

toho, ako sami mladí :udia dokážu tvori!. VeU pokia:

my budeme na profesionálnej úrovni, tak nás ma-

smédiá prijmú skôr, ako keU sa budeme tvári!, že my

sme takí svätí a nebudeme robi! nič preto, aby boli

svätí aj oni. Musíme bojova! takými istými zbraňami

ako druhá strana. Až vtedy môžeme

dokáza!, že gospel music má svoje mi-

esto medzi všetkými :uUmi. 

Slovenská hudba má čo doháňa! najmä

v oblasti textov. Sú ve:mi slabé, “na jed-

no kopyto”. KeU si do radu vypočujete

niektoré skupiny, každá druhá spieva

to isté a dokonca používa tie isté frá-

zy. Treba študova!, spoznáva! iné ka-

pely, h:ada! si svoje vzory. Netreba

objavova! to, čo už niekto iný obja-

vil. Treba získava! nové skú-

senosti. Mne toto spoznávanie

zahraničnej gospelovej hud-

by dalo ve:mi ve:a. 

Produkuje gospelová
hudba aj žánre ako

techno, hardrock, me-
tal?

S a m o z r e j m e .

Gospel music je

hudobný druh,

ktorý v sebe spája
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množstvo hudobných štýlov a žánrov. Zo štýlov roc-

ku spomeniem napr. metal (trash, speed, death…),

hardrock, artrock, Ualej tu nechýba pop, techno, rap,

dancefloor. Jazz a blues sa viažu na gospel už od

obdobia jeho vzniku, ve:mi ob:úbeným štýlom je pra-

ise and worship, Ualej country, folk a i. 

Myslíš si, že na Slovensku je o zahraničný gospel
záujem? Ve/ pobočka českého distribútora Rosy má
už tretieho majite.a?

O gospelovú hudbu majú :udia záujem, ale ne-

majú na ňu peniaze. To je problém. V čase, keU som

ešte spolupracovala s Rosou, bola som svedkom

rôznych situácií napr. u bratov evanjelikov. Oni aj keU

nemali “na chlieb”, gospelové CD si vždy kúpili. Tam

sme videli väčšie nadšenie, hĺbku, oni to brali ako ta-

ké svoje vnútorné bohatstvo. A závisí aj od oblastí.

Je nám jasné, že v mestách na Slovensku o zahra-

ničnej gospelovej hudbe :udia vedia. Treba však h:a-

da! nové cesty, ako oslovi! :udí aj na “vidieku”. No

myslím si, že to potrvá to ešte nieko:ko rokov.

Máš preh.ad v gospelovej hudbe. Aké sú tvoje srd-
covky doma aj v zahraničí?

Moje srdcovky? Mám ich strašne ve:a. Moja naj-

väčšia srdcovka je Iona. Je to taký írsky rock s kelt-

skými prvkami. Potom ve:mi rada počúvam Pam

Thum. Vždy sa mi všetci smejú, prečo to počúvam,

lebo nie je to nič extra, ale mne sa páčia jej texty.

Ron Kenoly- z toho sme ve:a čerpali aj pre KO.N.GO.

Potom z tých tvrdších si rada vypočujem Audio Ad-

renaline, Newsboys, Jars of Clay, či DC talk. Z čes-

kých kapiel ma zaujal Ram Adonai, ale musím sa

prizna!, že slovenské skupiny ve:mi nepočúvam, le-

bo ma až tak ve:mi neoslovujú. 

KO.N.GO. ...
Aká bola cesta od Kopánčarov ku KO.N.GO.?
V prvom zbore, ktorý založil Janko Kravárik, som

spievala, keU som mala 4 roky. Nevolali sme sa nijako.

To sme sa len tak potajomky stretávali, potom sa to

rozpadlo, potom sa to zase založilo, ale v podstate

vážnu formu to začínalo ma!, keU som mala 14 rokov.

V tomto období už  zbor viedol pán Kolarovič z trnav-

ského gymnázia. Kvôli zdravotným dôvodom  to však

musel necha!. Vtedy prišiel na Kopánku Emil Šafár,

ve:ká saleziánska duša. Ten sa nikoho na nič nepýtal,

jednoducho mi povedal: “Budeš to  dirigova! ty.”  Ja

som sa z:akla, ale nemohla som poveda! nie. Tak ne-

jako mi to prischlo. Vtedy som mala 14 a pol roka. 

Aj tento zbor prešiel určitým vývojom. Najmä h:a-

daním svojho štýlu. Najskôr to boli Kopánčari. Asi

štyri alebo pä! rokov sme hrávali klasické omšové

“veci”, občas nejaké úpravy. Potom sme sa začali vi-

ac sústreUova! na rockovejšie úpravy niektorých se-

kulárnych skupín ako Queen, pričom sme písali

vlastné texty, pokúsili sme sa aj o vlastnú tvorbu. No

a potom sme zistili, že sa musíme vola! inak, lebo

nás strašne hnevalo, že nás volali, akoby sme boli

z kopaníc. Dokonca si z nás strie:ali. Tak sme si vy-

mysleli nový názov, ktorý je skratkou vety Kopánka

needs God (Kopánka potrebuje Boha). Ona ho nao-

zaj potrebovala, lebo tam, kde je ve:a :udí, je aj ve:a

problémov. No a potom sme začali robi! ozajstnú

gospelovú hudbu. 

Čo dal váš zbor Kopánke? Cíti- dnes na Kopánke
toho, ktorého najviac potrebuje, teda Boha?

Ja si myslím, že určite. VeU zbor začínal v počte 20

– 30 :udí . A dá sa poveda!, že pritiahol aj ostatných.

Objavilo sa viac detí a mladých v oratóriu. Pritiahol i

starších :udí na aktivity mimo sv. omší. Bola to určitá

forma evanjelizácie. Svedectvo nášho spoločenstva,

života v spoločenstve. A :udia prichádzali a prežívali

určitým spôsobom to, čo sme prežívali aj my.

Myslíš, že je zabezpečená kontinuita?
Je fakt, že KO.N.GO. nemohlo by! v oratóriu več-
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ne. A myslím si, že keU človek určité percento svojej

práce odrobí tam, kde ho má odrobi! a potom po-

kračuje iným smerom, tak je to správne. Často si to

ani neuvedomujeme, ale dávame príklad tým mlad-

ším a oni sa tak snažia motivova!. Takto je zabezpe-

čená kontinuita. VeU už dnes sa tam objavujú mlad-

ší “výtržníci” a “výtržníčky” schopní spieva!, či

dirigova! zbor. 

Čo ti dala Kopánka, zbor, spoločenstvo ako človeku?
Je toho ve:mi ve:a, čo mi Kopánka dala. Mnohému

by som sa zrejme nikde inde nenaučila. Spoznala

som spoločenstvo, nášho Pána v ňom, naučila som

sa s :udmi komunikova! a zistila som, akú cenu majú

pravdivé :udské vz!ahy. Kopánka ma nasmerovala k

tomu, čomu sa chcem venova! nielen profesionálne.

Festival LUMEN....
Ako vidíš /alšie perspektívy festivalu Lumen?
Zatia: by sa mal tento festival uskutočni! tak, ako

sa patrí, ako sú pravidelní návštevníci zvyknutí. Sa-

mozrejme, že je naplánovaný aj na Ualšie roky, ale to

všetko závisí od toho, či náš organizačný tím zosta-

ne spolu, či budeme zdraví,.... To sa nedá ovplyvni!.

Snaha je, aby festival pokračoval, pokia: sa dá. Taký

Flevo festival (jeden z najväčších európskych gos-

pelových festivalov) v Holandsku trvá už 20 rokov.

Náš sen je tiež aspoň to:ko, no však uvidíme. 

Kedy sa dočkáme Lumenu na futbalovom štadióne
pre tridsa-tisíc .udí?

Už sa o ňom rozprávalo, ale to je “pieseň budúc-

nosti”. Myslím, že Lumen raz bude ma! na to, aby vy-

predal futbalový štadión (ha, ha). Na Slovensku, za-

tia: neexistuje ani v sekulárnej oblasti taký ve:ký

hudobný projekt. Nechceme by! naivní megalomani,

pretože podobné projekty obvykle ve:mi rýchlo

“sp:asli”.

Česi si dokážu skôr ako my zorganizova- koncerty
špičkových západných gospelových skupín? Hrali
tam už White Cross, Guardian, chystá sa DC talk...

Čo sa tohto týka, Česi sú na tom celkovo inak.

Úrovňou svojich festivalov Lumen neprevyšujú. Na

Slovensku sme na tom ove:a lepšie (choUte napr. na

Vox Clamantis do Prahy), a to nie je subjektívny ná-

zor, toto vám potvrdia aj v Rose, hoci je pravda, že

Rosa v ČR funguje stabilnejšie. Otázka pozývania

zahraničných skupín je ove:a zložitejšia. Nie je pro-

blém skupinu pozva!, je problém skupinu zaplati!.

Whitecross a Guardian nie sú o nič väčšie hviezdy

ako Raze alebo David Fitzgerald. Jediné, čo mali v

ČR skutočne lepšie, bol John Schlitt zo skupiny Pet-

ra, ale za cenu ve:kej finančnej straty, čo nás len

utvrdzuje v našom triezvom úsudku vo výbere zahr.

hostí. S DC Talk to bude len kačica, pretože: 1. Po-

zrite si na

internete rozpis

turné tejto skupiny a zis-

títe, že sú obsadení do roku

2000, 2. Rosa pozýva na festi-

val Three Crosses – skupinu,

ktorú sme pozývali tento rok

aj my. Pripomeniem len, že

Lumen sa umiestnil v anke-

te českého časopisu TÓN

už na druhom mieste. Túto

anketu však mohlo ovplyvni!

len ve:mi málo slovenských

čitate:ov. 

Lumen je hodnotený ako najlepší
gospelový festival na Slovensku. Sú tu
výberové domáce kapely, ale čo sa týka
zahraničných hostí, je to béčkové...

Čo sú to pod:a vás “áčkové” kapely?

Ak máte na mysli Newsboys, DC Talk,

Amy Grant atU., to sú TOP kapely, ako v

sekulárnej hudbe napr. M. Jackson, G.

Michael, Sting. Tie tu tak skoro hra! ne-

budú, pokia: si my nevychováme mladých :udí, ktorí

ich budú schopní počúva! a zaplati! si vstupenku

ako na zahraničnú kapelu (minimálne 600 Sk). Festi-

val, ktorý robíme, robíme dobrovo:ne. I keU nás to

stojí mnoho času a energie, chceme, aby ovocie,

ktoré prináša, “chutilo” každému, kto na festival prí-

de z rozličnej dia:ky. Anketa, ktorú mladí :udia na fes-

tivale odovzdávajú, určuje, aký štýl zahraničného

hos!a preferujeme. TOP kapely by však pre naše

publikum neboli momentálne správna vo:ba, zvýšili

by sa celkové náklady na festival, účastníci by plati-

li vysoké vstupné a celkový efekt by nebol vôbec

väčší, pretože si dovolím tvrdi!, že maximálne 5% z

mladých kres!anov tieto TOP skupiny pozná. Aj ús-

pešnos! minuloročných skupín Raze a E. T. W. je

známkou celkovej hudobnej orientácie slovenskej

mládeže. Mimochodom, Raze a E. T.W. existujú pod

hlavičkou vydavate:stva ForeFront, čo je gospelová

divízia gigantu EMI, ktorá vydáva komerčne najús-

pešnejšie hudobné skupiny.  Na Lumen tento rok

pricestuje anglická skupina Split Level a dve ho-

landské formácie – Colorplay! a The Gospel Project.

Takže budú traja zahraniční hostia, o ktorých sme

presvedčení, že pre  diváka budú príjemným pre-

kvapením.

Nebude problém v peniazoch? CD špičkových ka-
piel sú drahé, ich vystúpenia u nás by sa prejavili na
vysokej cene vstupenky?

Práve preto vás pozývame na Lumen. Cena vstu-

penky na festival je v porovnaní s inými sekulárnymi

akciami až príliš lacná. Ak sa vyberiete do kina, za-

platíte viac ako 60 Sk za necelé dve hodiny, ak idete

na koncert slovenských populárnych skupín, zaplatí-

te približne 150 Sk, o zahraničných skupinách ani
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nehovorím. Na našom festivale vám ponúkame kon-

cert Petra Dvorského, troch zahr. skupín, exhibíciu ír-

skych tancov, prekvapenie, a najlepšie slovenské

gospelové skupiny, Ualej možnos! slušne sa najes!,

oddýchnu! si, pricestova! a odcestova! za polovičnú

cenu mimoriadnym vlakom atU. Cena týchto služieb

a mnohých Ualších vymožeností je iba 80 Sk na deň

a 150 Sk na dva dni. To nepotrebuje komentár.

Continentals Singers....
Čo prispelo k tomu, že vznikli slovenskí Continentals?
Continentals Singers (CS) je celosvetová evanje-

lizačná misia. Jej korene sa viažu na USA a spájajú

sa s menom Cam Floria. Prvé vokálno–tanečné te-

leso vzniklo v Amerike v 60. rokoch. V sedemdesi-

atych rokoch sa misia presunula i do Európy. Jej

centrom je Holandsko a riadi ju pán Leen la Rivié-

re. Táto forma evanjelizácie si získala mnoho priaz-

nivcov a objavili sa snahy vytvori! národné skupiny

CS. Okrem skupín v MaUarsku, Taliansku, Nemec-

ku, Rumunsku existuje už tri roky i slovenskí CS. Ri-

adite:kou tejto misie pre Slovensko a Čechy je Ive-

ta Viskupová. Ja som sa k tomu dostala v podstate

náhodou. Iveta dirigovala kedysi Kontakt, s ktorým

vystupovala na Lumene. Vtedy si všimla nieko:ko

:udí od nás z Trnavy, a keUže vedela, že o niečo po-

dobné máme záujem, ponúkla nám spoluprácu. ]u-

dia sa v CS  stretávajú, je to  dobrovo:ná aktivita,

kde je veselo i keU sa k povinnostiam pristupuje

zodpovedne. My sa tam zabavíme. Takže je to fajn. 

A trochu osobného na záver...
Tvoj rebríček životných hodnôt?
Najsympatickejšou hodnotou pre mňa je porozu-

menie  a pokoj. Či už je to pokoj vo vz!ahu s Bohom,

alebo pokoj vo vz!ahu s :uUmi. O to sa snažím.

Čo pre teba znamená rodina?
Rodina je pre mňa dôležitým prvkom v živote.

Je to jedna sila, ktorá !a istým spôsobom drží pri

živote. Je to spoločenstvo :udí, ktoré !a formuje,

ktoré ti určitým spôsobom dáva silu do rôznych

postojov a aktivít. Ve:mi dobre jej odraz vidie! v

spoločenstve medzi mladými :uUmi. Tam človek

viac koná, ako narozpráva. Tam vidíš, čo to s :uU-

mi robí, keU nemajú doma svoje zázemie, nie je

tam pochopenie, ale nie je tam ani dostatočné ve-

denie, keU tam človek nedokáže nájs! sám seba.

Takže je to pre mňa ve:mi dôležitá súčas! života.

Ako si predstavuješ svoju budúcnos-?
Svoju budúcnos! si predstavujem trošku jedno-

ducho. Predpokladám, že sa asi normálne zamest-

nám a vo vo:nom čase sa budem snaži! pokračo-

va! v tom, čo robím. Aj keU si uvedomujem, že

prídu samozrejme iné povinnosti a budem musie!

niektoré veci vypusti! a v iných po:avi!. Taký je však

život.
Text: Roman Tarina

Foto: Martina Fabianová
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Muzikál
DDaann  GGooggggiinn

Mníšky

Istropolis Bratislava

Život za kláštornými múrmi

vyvoláva u väčšiny :udí predsta-

vu nudy a smútku. Pritom Ježi-

šovo evanjelium je o radosti a o

živote v plnosti. O tom, že tieto

protiklady sa dajú skĺbi!, nám

hovorí americký muzikál Mníšky.

Autor Dan Goggin chodil do

kláštornej školy rehole sestriči-

ek z Hobokenu. V škole vraj bý-

valo ve:mi veselo. Práve potre-

ba podeli! sa so skúsenos!ami s

kláštorným humorom priviedla

autora k napísaniu tohto dielka.

Je to skutočne komorný muzikál

(hodil by sa ešte názov kabaret

alebo jednoducho show) s ve-

:mi dobrosrdečným humorom.

Autor prekladu a textov piesní

]ubomír Feldek hovorí, že hu-

mor Mníšok je bláznivý a láska-

vý zároveň. Skutočne je celé

predstavenie postavené kon-

trastne: bláznivé predvádzanie

umeleckých kreácií sestier a na

druhej strane hĺbka vlastných

výpovedí, pri ktorých sa sestry

prenášajú do vlastnej minulosti

a odkrývajú korene svojho po-

volania.

Dejová línia muzikálu je dos!

zvláštna. Nedopatrením sa na

kláštorný stôl dostane paprikáš

z jedovatých húb a všetky sest-

ry sa otrávia. Vlastne, takmer

všetky. Pä! z nich túto ”posled-

nú večeru ” nestihlo (boli hra! v

susednom kláštore karty). Mat-

ka predstavená sa snaží získa!

peniaze na pohreby rôznymi

spôsobmi. Vydanie propagač-

ných poh:adníc z kláštora má

síce úspech, ale štyri nebohé

sestry musia dočasne osta! od-

počíva! v kláštornej mrazničke.

Sestry sa rozhodnú usporiada!

v telocvični dobročinnú show.

Samozrejme,  v kláštore má

všetko svoje medze a sestry to

konajú s úžasnou láskou. Majú

obrovskú rados! z toho, že  ko-

nečne môžu predstavi! a ukáza!

svetu, čo všetko je v nich skry-

té.

Nemalú zásluhu na láskavej

atmosfére bratislavského pred-

stavenia Mníšky majú hlavné

protagonistky. Sestra  Róberta

(Zuzana Mauréry) je stále roz-

šantená, plná humoru. Matka

predstavená si s ňou nevie rady.

Sestra Huberta (Helga Kovalov-

ská) je vážená mníška, ktorá

stále súperí s matkou predsta-

venou Reginou (Eva Pavlíková,

Soňa  Valentová, Magda Pavele-

ková ). No a sestry Amnézia

(Lenka Barilíková) a novicka

Lea (Jarmila Hittnerová-Frličko-

vá) dopĺňajú kláštorné predsta-

venie o vynikajúcu kreáciu s

bábkou a balet. 

Nesporne ve:kú zásluhu na

tomto dušu i srdce potešujúcom

muzikáli majú režisér Karol Spi-

šák, producent a hudobný režisér

Rudolf Geri a autor slovenského

prekladu ]ubomír Feldek.
P. Motyčka

Hudba
JJáánn  PPaavvooll  IIII..
Abba Páter
Sonny Music, 1999, 49,15min.

Doslova senzáciou sa stalo

CD, ktoré sa dostalo v apríli aj

k nám.  ”Pápež vydal svoje

CD...”, ”Ján Pavol II. útočí na če-

lo hitparád...” oznamovali pom-

pézne médiá. Pravda je však tro-

chu iná. Prvýkrát v histórii dal Sv.

otec povolenie vyda! svoj hlas na

CD nosiči.  Samozrejme nie pre-

to, aby bodoval v hitparádach, či

zbieral rekordy v predajnosti, či

zárobku.  Ciel tohto projektu, kto-

rý bol zverený Rádiu Vatikán, ob-

jasňuje jeho riadite: P. Borgomeo

SJ: ”Abba Páter ponúka pú!, kde

má univerzalita prednos! pred o-

samelos!ou, pú! vedenú pápe-

žom, ktorá je otvorená pre všet-

kých :udí cez rôzne výrazové

prostriedky, jazyky, hlasy a zvu-

ky. Pú!, kde má vnútorný svet

prednos! pred vonkajšou honos-

nos!ou, kde sa snažíme h:ada!,

modli! sa a meditova! nad sku-

točným významom Ve:kého jubi-

lea v roku 2000.” Tento projekt je

jednoducho meditácia. Tvoria ju

slová Sv. otca (najčastejšie citáty

zo Sv. písma, ale aj úryvky z litur-

gických textov, či homílií) pred-

nesené pri rôznych príležitosti-

ach v rôznych kútoch sveta,

ktoré boli zachytené na zázna-

moch Rádia Vatikán. Ich výber a

zoradenie do 11 celkov previe-

dol Don Giulio Neroni s.s.p. Tieto

slová sú prepojené a podfarbené

nádhernou hudbou dvoch po-

predných talianskych skladate-

:ov: Leonarda de Amicis a Stefa-

na Mainettiho. Na nahrávke sa

zúčastnili 2 symfonické orchest-

re a tri spevácke zbory - medzi

nimi aj bratislavský zbor Echo,

ktorý nahral starosloviensky  Ot-

čenáš a sopranistka Catharina

Scharpová. Slová a spevy znejú

v štyroch jazykoch: latinskom, ta-

lianskom, anglickom a francúz-

skom (a v jednom prípade spo-

mínaná staroslovienčina). Kto

ovláda všetky 4, môže pokojne

vloži! CD do prehrávača, zavrie!
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oči a ponori! sa  takmer do 50

minútovej meditácie. Kto ovláda

angličtinu alebo francúzštinu,

môže sledova! slová Sv. otca

v booklete, kde je každý text o-

krem originálu uvedený aj v tých-

to dvoch jazykoch. No a pre

tých, ktorí ovládajú len slovenči-

nu, môžeme odporuči! Sv. pís-

mo, kde sa dajú aspoň citáty zo

Sv. písma  nájs! pod:a číselného

označenia v spomenutom book-

lete. Každopádne je mi :úto, že

slovenský distribútor (Sony Mu-

sic) neuvažoval v tomto prípade

o priložení slovenského prekla-

du. Vzh:adom na fakt, že ide o

projekt, kde má slovo prednos!

pred hudbou, by to bolo určite

š!astné riešenie. V tejto situácii

by mohli pomôc! napr. Katolícke

noviny či mesačník Ve:ké jubile-

um, ktoré by mohli  preklad tex-

tov Sv. otca aspoň dodatočne u-

verejni! ako svoju prílohu. Pod

výborné grafické spracovanie

bookletu, ako ja pod videoklip,

kde spieva pápež po latinský Ot-

čenáš, sa podpísalo štúdio Audi-

ovisivi San Paolo. Spomínaný Pa-

ternoster je jediným textom, ktorý

Sv. otec na CD spieva. A práve

tento videoklip sa stal najväčšou

propagačnou atrakciou pre tento

projekt. Vysielala ho dokonca aj

známa hudobná stanica MTV.

Pre nás katolíkov by však CD Ab-

ba Páter nemalo by! len zberate-

:skou kuriozitou, ale zdrojom du-

chovnej inšpirácie a miestom

stretnutia s naším pápežom Já-

nom Pavlom II.
-drobec-

AAccaappeellllaa

The Collection
The Acapella Company, 1998, 72,

49 min.

Acapella znamená v hudob-

nej terminológii spev bez sprie-

vodu hudobných nástrojov. A to

je vôbec možné? - možno sa ni-

ekto začudovane spýta. VeU si

len predstavte, že by ste na

koncerte vypli hudbu rapovej,

danceflorovej, či rockovej kape-

le. To by šme še pobavili...  No

hlavne by sme zistili, že mnohé

”pop stars” spievajú trošku fa-

lošne, resp. vôbec nemajú hu-

dobný sluch. No s ”našou” (či

skôr americkou) Acapellou je to

práve naopak. Ich hlasy zvlád-

nu všetko: dojem basy, bicích,

či gitary. Ani chví:u nemáte po-

cit, že by nástroje chýbali, ale-

bo vokálny aranžmán  bol chu-

dobný. A pritom ich repertoár

sa pohybuje od spirituálu, cez

praise and worship, hymny, kla-

siku, jazz až po súčasný stred-

ný prúd popu. Tie štyri nádher-

né hlasy úplne kra:ujú...

Začalo sa to v roku 1982, keU

si povedal Keith Lancaster, že

už dos! bolo cestovania a evan-

jelizačného vyspevovania. Spev

zavesil na klinec a stal sa zakla-

date:om, manažérom, skladate-

:om a producentom skupiny A-

capella. Pripomína mi trochu

Jirku Tichotu zo Spirituál kvinte-

tu. Na rozdiel od SK bola Aca-

pella vždy kvartetom (teda štvo-

ricou) spevákov. Správne čítate

ten rod... V Acapelle spievajú

len muži. Už vidím ten zhrozený

poh:ad dirigentiek mnohých na-

šich zborov, kde sú muži (a ich

hlasy) absolútne úzkoprofilo-

vým tovarom. Čo ak by sa po

vplyvom takejto muziky rozhod-

lo aj tých ”pár statočných” vy-

tvori! zopár acapella telies aj na

Slovensku? Zrejme by povážlivo

klesla úroveň našej zborovej

gospelovej tvorby, a  veriace di-

evčatá by museli problém, kde

”ulovi!” veriaceho chlapca, rie-

ši! asi po novom...  

Dos! bolo však katastrofic-

kých scenárov, poUme sa pozri-

e! na Zbierku. Je to skutočne

vhodné meno pre túto novinku,

ktorá je prvým obzretím sa Aca-

pelly  za 16 rokmi svojej tvorby.

Čo ju charakterizuje? Vynikajú-

ce vokály, výborné aranžmány a

texty, ktorých jadrom je Boh a

Radostná zves!. Napriek tomu,

že sa speváci menili, toto všetko

zostalo. A za tie roky prinieslo

Acapelle 16 nahraných platní

(väčšina z nich ”poplatinova-

ná”), nieko:ko cien Grammy,

stovky koncertov, ale najmä mili-

óny poslucháčov a fanúšikov po

celom svete. A tak najnovší al-

bum je symbolicky zbierkou 16

(všimli ste si - už tretíkrát šest-

nástka) skladieb zo všetkých

období a speváckych zostáv A-

capelly. Záverečnou skladbou je

zmes najpopulárnejších piesní,

ktorá býva posledným prídav-

kom na koncertoch. Tú nahrala

súčasná zostava, ktorá je jedno-

značnou zárukou kvalitnej konti-

nuity. A myslím, že tá ešte dlho

potrvá. VeU, ko:kože rôčkov to

má spomínaný Spirituál kvintet?

39... Hm,...

Na záver slová toho, ktorý pre-

mos!uje celú tvorbu Acapelly -

Keitha Lancastera: ”]udský hlas

je najve:kolepejší nástroj, aký ke-

dy tvoril hudbu. Rôznos! hlasov v

jedinečnom, :ahkom aranžmáne

poskytuje :udskému uchu nezvy-

čajne príjemné hudobné poteše-

nie. KeU ho spojíme s Dobrou

zves!ou najväčšieho príbehu

všetkých čias, výsledok sa stane

zážitkom, ktorý je jednoduchý, ale

silný. To je Acapella.” 
-drobec-
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DDCC  TTaallkk
Supernatural
CD, Virgin, 1998, 56, 45 min.

Nie je to dávno čo sme

predstavovali predchádzajúce

CD kapely DC Talk a už je tu

nové. Ako sa na slušných

kres!anov (DC je skratka de-

cent christians) patrí, táto tro-

jica hudobníkov vôbec neza-

há:a. Album bol uvedený na

trh síce už v septembri minulé-

ho roku, ale kým sa dostal do

našich končín, nejaký ten pol-

rok prešiel. Tentoraz ide o štú-

diový album, repertoár je tro-

chu “umiernenejší”, ale

uspávajúce piesne to určite

nie sú. Štýlovo by sa táto hud-

ba dala zaradi! asi niekde

medzi pop a rock, ale dá sa tu

nájs! takisto rock`n roll či

hardrock, takže si vyberte, čo

sa vám páči. Pesnička Red

Letters znie akoby vypadla

z pera kapely Extreme, sklad-

bu Dive by som zas priradil

k U2. Asi to bude predsa len

DC Talk, ktorý je jedinečný

svojou pestros!ou. Je to hud-

ba plná energie a života, pres-

ne taká, akú majú radi dnešní

mladí :udia, hlavne tí h:adajú-

ci, ktorí sa ešte nedostali k Bo-

hu. Osobne si myslím, že toto

je ve:mi pútavý spôsob hlása-

nia zvesti o Bohu, a ten, kto

vie trochu po anglicky, mi dá

isto za pravdu. Táto hudba má

určite nárok vola! sa gospelo-

vá, a to aj napriek tomu, že tu

nájdete vari všetky hudobné

štýly. Čo by som tomu dielu

vyčítal, je vari prive:mi nepre-

h:adný obal. KeU sa mám priz-

na!, doteraz som vôbec nepo-

chopil čo je na obale tohto

CD. V zozname pesničiek sa

vôbec neviem orientova!. Nuž

čo, niekedy si grafici myslia,

akí sú skvelí a pritom tomu nik-

to nerozumie (alebo že by som

mal IQ 20?).

Čím Ualej toto CD počúvam,

tým sa mi viac páči a takých al-

bumov je naozaj málo, väčši-

nou to býva opačne. Škoda len,

že tohtoročný koncert v Prahe

bol zrušený. Kto vie, kedy sa

DC Talk zas ukáže v našej blíz-

kosti. Na účas! na Lumene to

tak skoro pri svetovej jednotke

medzi gospelovými kapelami

nevyzerá. 
-jožo-

KKoommpprroommiiss
Kompromis 4
CD, Lux, 1998, 56, 10 min.

Notoricky známa slovenská

gospelová kapelka vydala Ualšie

svoje dielo s kreatívnym názvom

Kompromis 4. Tentoraz si však

môžete kúpi! (aspoň zatia:) len

CD. Vždy s očakávaním otváram

ich nové diela a tentoraz ma sku-

točne potešili. Štvorka má nový ná-

dych, zaujimavé harmónie akor-

dov (napríklad pieseň Opä! na

kríž), melódie, ktoré nútia človeka

spieva! spolu s nimi. Naš!astie

však spievajú vždy výrazne aspoň

3 hlasy a môžeme sa pripoji! do to-

ho čo sa vám najviac páči. Texty

nie sú lacná malina, poslucháč má

možnos! sa nad nimi zamyslie!, vy-

chádzajú z hĺbky srdca. Sú blízke

mladým, ospevujú lásku, ktorá je

darom pre druhých. Nedajte sa

však splies! chaosom v bulletine,

poradie pesničiek je na ňom po-

prehadzované.

Nájdete tu aj dve pesničky,

ktoré sme už mali možnos! po-

ču!  na ich predchádzajúcom

CD.  Ide o Pieseň pre Michaelu

a Pieseň pre Juraja. Každopád-

ne treba oceni! spoluprácu s

Milanom Dočekalom, klávesi-

stom z Teamu, čo oživilo hlaso-

vo i žánrovo nieko:ko skladieb.

Toto CD vám má čo ponúknu!.

Ak ste niekedy počuli spieva!

Kompromis, potom chápete čo

tým myslím, ak poviem, že Š-

tvorku si treba vychutna! aspoň

raz za život.
-šf-
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Čaute!
Úlohy, ktoré mám dnes pre vás, sa dajú rozdeli� na

dva typy. Prvé dve sú akési jednohubky, alebo ak

chcete predjedlá. Škoda na ne niči� papier a naše le-

sy. Tretia je už skutočným sústom.

Verím, že sa pri riešení zabavíte. Mimochodom,

váš názor na túto rubriku si ve$mi vážim, len sa ku

mne ešte nedostal. Takže budem ve$mi rada, ak mi o

nej napíšete dve - tri slovká.

1. Stretnutie vlakov
Presne na pravé poludnie vyrazil z Bratislavy

do Košíc nákladný vlak, ktorý celú trasu prešiel

bez zastavenia rýchlos!ou 60 km/h. o hodinu ne-

skôr vyrazil z Košíc do Bratislavy iný nákladný

vlak, ktorý prešiel tú istú trasu rovnako bez zasta-

venia rýchlos!ou 40 km/h. Cestou sa tieto vlaky,

samozrejme, minuli. Ako Ualeko boli od seba jed-

nu hodinu pred stretnutím?

2. Vtáky
KeU som išla okolo kríka, vyplašila som z neho

tri vtáky. Jeden z nich, drozd, letel smerom na vý-

chod rýchlos!ou 14 km/h. Dráha jeho pohybu zvi-

erala s vodorovnou cestou uhol 20˚. Druhým vtá-

kom bol vrabec. On letel na severozápad

rýchlos!ou 19,5 km/h a jeho trajektória zvierala

s cestou uhol 75˚. A poslednou bola straka. Tá vy-

letela smerom na juh rýchlos!ou 16 km/h, pričom

jej dráha zvierala s cestou uhol 50˚. 

Moja otázka je vcelku jednoduchá. Za aký čas nasta-

ne situácia, že sa vtáky budú nachádza! v jednej rovine?

3. Kto chová zebru a kto pije vodu
V ulici cudzineckej štvrte stojí ved:a seba pä! do-

mov rôznych farieb. V každom býva muž inej národ-

nosti, v každom sa pije iný ob:úbený nápoj, v kaž-

dom dome je ob:úbený iný šport alebo sa nešportuje

vôbec, a konečne, v každom sa chová iný druh zvi-

era!a. 

O domoch a obyvate:och máme tieto informácie:

11.. Angličan býva v červenom dome,

22.. Španiel chová psa,

33.. káva sa pije v zelenom dome,

44.. Poliak pije vodku,

55.. zelený dom stojí vpravo od bieleho domu,

66.. futbalista pestuje slimáky,

77.. v žltom dome býva cyklista,

88.. mlieko sa pije v prostrednom dome,

99.. v prvom dome býva Nór,

1100.. nešportovec býva ved:a domu, v ktorom sa cho-

vá líška,

1111..  dom cyklistu susedí s domom, v ktorom je cho-

vaný kôň,

1122..  zápasník pije pomarančovú š!avu,

1133..  Japonec je hokejista,

1144..  Nór býva ved:a modrého domu,

1155..  v jednom dome sa pije voda,

1166..  v jednom dome sa chová zebra.

Zisti, kde sa pije voda a kde chovajú zebru.

H:adáš riešenia?! Sú na strane 7.

Ahoj!
Vierka.
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VŠ Infoservis
Toto nie je kompletmý zoznam, sú tu len infor-

mácie, ktoré sa nám podarili zozbiera!. Ak viete o

niečom, čo tu nie je spomenuté a malo by by!,

prípadne niektorá informácia je neaktuálna, na-

píšte nám, radi to uverejníme.

BBaannsskkáá  BByyssttrriiccaa::

– Vysokoškolská sv. omša v utorok o 18.00 a v nede:u

a prikázaný sviatok o 19.30 v katedrálnom kostole.

BBrraattiissllaavvaa::

– pondelok 20.00 – vysokoškolská sv. omša v je-

zuitskom kostole (P. Ladislav Csontos SJ)

– stretká pod:a fakúlt (info na VŠ sv. omši)

– nede:a – sv. omše v UPC (Univerzitné Pasto-

račné Centrum) o 8.00, 11.00 a 22.00, utorok –

piatok o 21.30, pred sv. omšou spovedanie

– štvrtok 19.19 – sv. omša pre mladých z internátu EU

– Horský park (a nie len pre nich), kostol na Kalvárii

KKooššiiccee::

– streda, vysokoškolská sv. omša,  19.00 u fran-

tiškánov

– stretká po internátoch

NNiittrraa::

- Po,Ut: 20.30 sv. omša na internáte na Drážovskej c.

- Ut: 18.00 mládežnícka svätá omša v kostole u

piaristov, po nej adorácia

- St: 18.30 študentská sv. omša v kostole u fran-

tiškánov, 18.30 (2x mesačne) škola modlitby na

Kalvárii

- Štv: 19.30 študentská sv. omša v kostolíku sv.

Michala na vršku; Klokočina - po sv. omši (2. a

4.  v mesiaci) duchovná príprava k jubileu 2000

- Na univerzite pôsobí Klub katolíckej mládeže

FONS - ktorý organizuje spoločné modlitby

každý večer o 21.00: Internát Mlados! - izba

517b, Pribina - 28VB, AB  615 

TTrrnnaavvaa::

– vš. sv. omša v jezuitskom kostole v stredu o

19.30 (p. Hudáček SJ)

– stretká u jezuitov: utorok, štvrtok

– na internáte sú tiež stretká

ZZvvoolleenn::

- sv. omša každú stredu o 17.30 v kaplnke na

Zámku

- pondelok o 19.45: prednášky na rôzne témy v

jedálni ŠD ]. Štúra

- utorok o 20.00: príprava na sviatosti

- štvrtok 20.00 - 22.00: spoveU alebo osobný  roz-

hovor v CUP

- piatok o 20.00: kultúrny piatok

ŽŽiilliinnaa::

– utorok o 18.30 sv. omša u saleziánov

– 2. sobota v mesiaci duchovná obnova

– v piatok spoločná adorácia v čase 19.30 –

22.30

– stretká: pondelok – štvrtok, sobota

Žilina – internát Ve$ký diel:
– sv. omša 20.00

– v ICM stretká

Tento infoservis sme pre vás pripravili pod$a www stránok

www. rcc.sk a www.frcth.uniba.sk. Ak máte niečo zaujímavé ra-

di to pridáme. Za obsah nezodpovedáme.

1199..66.. Gospelový festival Oslavujeme !a Pane v Do:anoch  

2200..66.. Diecézna odpustová slávnos! v Malej Po:ane, Gréckoka-

tolícke biskupstvo v Prešove  

2255..66..  --  2266..66.. Gospelový festival CANTO v Košiciach  

2255..66..  --  2277..66.. Východná - Camp-Fest '99 Organizuje Mládež pre Krista

v spolupráci so združením SIEŤ.  Účastníci budú vidie! špičkové hu-

dobné a umelecké formácie z domova a zo zahraničia (americká

skupina Petra).  Okrem hlavného pódia budú Ualšie tri programové

stany a možnos! športova!. Cena registrácie - 199,- Sk. Bývanie v

stanoch. 

2299..66..  --  44..77.. Muráň - Levoča, 8. mládežnícka pešia pú!.  Účast-

nícky poplatok 50 Sk. Zraz 29.6. popoludní v telocvični ZŠ v

Muráni. Info: 07/352496 

22..77..  --  44..77.. Šiesta konferencia obnovy a evanjelizácie v Duchu

Svätom - Športová hala Žilina - Združenie JAS, Hronského

17, 960 01 Zvolen, tel. 0855/5323642 

33..77  --  44..77.. Levoča, Mariánska hora - Pú! 

77..77..  --  2255..88.. Zrúcaniny kláštora Katarínka v Malých Karpatoch, 5.

ročník letných táborov pre mladých od 17 rokov. (4 dvojtýžd-

ňové turnusy). Viac informacii na http://www.katarinka.sk. Pri-

hlási! sa dá e-mailom: A.Suransky@alcatel.de alebo poštou:

KATARINKA, Šándorova 8, 821 03 Bratislava 

1177..77..  --  1188..77..    Gospelový festival Spievajme Márii v Trstenej.  In-

fo: Veronika Pallová,tel.: 0847/392 122, e-mail: lolo.zsdilong

@ovp.sk, http://www.ovp.sk/zsdilong/maria.htm 

1188..77..  --  2255..77.. Duchovná obnova – medzinárodné stretnutie s

Komunitou blahoslavenstiev v Lisieux  

1199..77..  --  2255..77.. ANEM - tábor v anglickom jazyku na chate Makov na

Kysuciach.  ZKSM, Pražská 11, Bratislava 816 36, tel: 07/352496 

2255..77..    Evanjelizačné stretnutie v Mestskej hale v Prešove, Ko-

munita Ján Krstite:

2266..77..--11..88.. ANEM - tábor v nemeckom jazyku. Pozri 19.7.

11..88.. Gaboltov - Rómska pú!  

22..88..  --  66..88.. Košice - Letná evanjelizačná škola Komunity Ján

Krstite: - kurz Jozue. Prihlášky a info na 095/623 1440 

77..88..  --  1122..88.. IV. Svetové fórum mládeže v Altöttingu  

1133..88..  --  1155..88.. Gospelový festival Verím Pane v Námestove. Kontakt:

Juraj Drobný, 0905/620 543, e-mail: juraj@lux.sk, www.lux.sk.

Charakter festivalu: nesú!ažný, celoslovenský. Žáner: všetko. 

1155..88..    Pú! na Starých Horách 

1155..88..  --  2288..88.. Turné gospelových kapiel Šanca pre lásku. Kontaktná ad-

resa: Juraj Drobný, Vrančovičova 58, Bratislava 841 03, 0905/620 543,

e-mail: juraj@lux.sk, www.lux.sk. Mestá, ktoré majú záujem o štvorho-

dinový gospelový koncert nech sa prihlásia na kontaktnej adrese. 

2211..88..    Gospelový festival Š!astný deň v Banskej Štiavnici  

22..1100.. Gospelový festival Gospel Jam v Košiciach. Usporiadate:: Sale-

ziáni Košice. Kontakt: Jozef Giuzo Litavec, 095/623 4411, giuzo

@changenet.sk, Charakter festivalu: koncertný maratón mladých roc-

kových a džezových skupín so saleziánskych mládežníckych stre-

dísk. Žáner festivalu: rock, hardrock, rock&roll, džez, funky, folkrock .

1155..1100..  --  1177..1100.. Akadem ´99 - celoslovenské stretnutie akade-

mickej mládeže na Starých Horách, kontakt: ZKSM, Pražská

11, Bratislava 816 36, tel: 07/352496 

2233..1100..  --  3311..1100..    Gospelový festival Harmonia sacra Danubiana

v Komárne a v Komárom, Kontakt: Ing.Stubendek Ladi-

slav,0819/701748 (9) Žáner festivalu: zborová a inštrumen-

tálna hudba. 


